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ҚҰТТЫҚТАУ ЖЕДЕЛХАТЫН 
ЖОЛДАДЫ

Мемлекет басшысы асым-Жомарт То�аев Президент 
Сер дар Бердім�хамедовті және Т!рікменстан хал�ын 
Тәуел сіздік к!німен ��тты�тады.

«Қазақстандықтар Түрікменстанның зор жетістіктеріне шын 
ниет пен тілеулес және екі ел арасындағы ғасырлар бойы жалғасып 
ке ле жатқан достық, тату к�ршілік қатынастар мен жан-жақты ынты-
мақ тастықты нығайтуға ерекше мән береді», – деп жазылған жедел-
хатта.

Мемлекет басшысы �зара бірлескен күш-жігердің нәтижесінде 
қа зақ-түрікмен стратегиялық серіктестігінің к�кжиегі кеңейіп, к�п-
жақты қарым-қатынастың даму қарқыны арта түсетініне сенім 
білдірді.

Қасым-Жомарт Тоқаев Сердар Бердімұхамедовтің жауапты мем-
лекеттік қызметіне табыс, ал бауырлас Түрікменстан халқына бақ-
береке тіледі.

Дүниежүзінде «жаһандық супергигант» (Supergiant oil 
fi elds) саналатын мұнай кен орындарының саны қырық 
шақ ты ғана екен. Соның үшеуі біздің елде орналасқан, бұ-
лар – Теңіз, Қашаған және Қарашығанақ. Бірақ олар ел 
эко номикасының �ркендеуіне «супергиганттық» ықпал 
етіп, орасан зор серпін беріп отыр деуге келмейді. 

2023 жылғы 12 қыркүйекте, «Ақорда» резиденциясында 
отан дық бизнес �кілдерімен кездескен Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев та осыған ренжіген. Оның пікірінше, мә-
селен, мұнай сервисі саласы отандық экономиканы әр та-

рап тандырудың және �сімді қамтамасыз етудің негізгі те тігі 
болуы керек. Олай болған жоқ. Сала керісінше, ереуілдерден 
к�з аша алмай, елдегі тұрақсыздықтың қуатты бір драйвері 
бол ды. Неге? 

:йткені Президенттің айтуынша, бүгінде Теңіз, Қаша-
ған және Қарашығанақ кен орындарындағы жобаларды 
жо  ба лаумен басқа мемлекеттер айналысып жатыр. Бұл 
Теңіз кен орнын келешек кеңейту (ТККК) жобасына да 
қа   тысты. 

(Жалғасы 5-бетте)

ӨНІМ БӨЛІСУ:
ҚАЗЫНА ИЕСІНІҢ ҚАҚЫСЫ ҚАЙДА?

ҮНДІСТАНДА 
ҮЗІЛДІ ЖҮРЕК ЖІБІ...

ТАУАРДЫ ӨЗІМІЗДЕ 
ӨНДІРСЕК, 
ҰЛТТЫҚ ЭКОНОМИКА 
КҮШЕЙМЕК

БЕТ

БЕТ
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Ата За%ымыз&а сәйкес, жер �ойнауында&ы барлы� �азына, таби&и ресурстар халы��а тиесілі. 
Былтыр&ы референдум нәтижесінде Конституция&а осындай норма енгізілді. 0мірде б�л талап 
орындалып отыр деу �иын. Осы орайда Парламент депутаттары 0нім б3лісу келісімшарттарына 
�атысты мәселе к3теріп жатыр. Себебі еліміздегі е% ірі м�най-газ кен орындары шетелдіктерді% 
�ан жы&асында кетті. Ал жобаларда&ы тауарларды% жергілікті !лесі 5 пайыз &ана. Президент 
асым-Жомарт То�аев биыл&ы Жолдауында  «Экономикамыз бас�а елдерге әрдайым ашы� 
болу&а тиіс. Біра� �лтты� бірлестікті% м!ддесін �ор&ау керек» деген еді. Біра� барлы� м�най 
инвесторларды% әлдебір, т!сініксіз шы&ындарын 3теуге кетеді. Елге тиын-тебені тиеді. 

АЛТЫНДЫ КӨЗДЕГЕН 
МЕРГЕНДЕР

К!н 3ткен сайын Азия ойындарыны% тартысты бәсекесі �ыза т!суде. 
Ке ше стендтік атудан аза�стан әйелдер ��рамасы алтын медаль же%іп 
алды. Ко манда ��рамында Зоя Кравченко, 9сем Орынбай және Ольга 
Панарина бар. Осылайша, медальдар кестесінде аза�стан ��рамасы 
16-орыннан 11-орын&а к3терілді. Еншімізде 1 алтын, 2 к!міс, 7 �ола 
медаль бар. Ме даль дар кестесінде ытай, О%т!стік Корея және Жапония 
��рамалары ал &аш �ы !штікте келеді. 

азір елімізді% жасы мен кәрісі ытайды% Ханчжоу �аласында 3тіп жат�ан 
Азия ойын да рында&ы спортшыларымызды% тілеуін ті леп, та�ымын �ысып 
отыр. 9лбетте, бай   ра�ты бәсекеде ел намысы !шін сын&а т! сіп жат�ан 
спорт шыларымызды% барлы� жа& дайы жасал&аны д�рыс. К!ні кеше сон-
да&ы маун тинбайктен аза�стан ��ра ма сы ны% спортшысы Алина Сар��лова 
спорт киім деріні% сын к3термейтінін, ая�киім мен жей дені% жыртыла бере-
тінін айтып, видео жа рияла&ан болатын. Осы&ан �атысты біз де а� парат 
іздеп к3рдік.

БАҒАЛАСАҢ – 
КИІМІҢДІ БАҒАЛА!
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САПАЛЫ БІЛІМ ЖҮЙЕСІ 
ЖОЛҒА ҚОЙЫЛУЫ 
КЕРЕК

«AMANAT» партиясы жанында&ы Білім беру және ден сау-
лы� са�тау мә селелері ж3ніндегі респуб ли ка лы� ке%есті% 
ке зекті отырысы 3тіп, он да Мемлекет басшысыны% ха лы�-
 �а Жолдауын және партияны% «Ха лы�пен бірге!» сайлауал-
ды ба&  дар ламасын ж!зеге асыру барысы тал �ыланды.

Жа�ында Астанада к3рнекті 
жазушы, драматург, журналист 
Орал хан Б3кейді% 80 жылды&ына 
арнал&ан жиын 3тті. Шаралар легі 
Оралхан Б3кейді% 80 жылды&ына 
орай 3мірі мен шы&армашылы&ына 
арнал&ан кітап к3рмесінен бас-
талды.

Мемлекет басшысы «9ділетті 
а за�станны% экономикалы� ба&-
дары» атты аза�стан хал�ына 
Жол дауында жа%а 3неркәсіп сая-
са ты ар�ылы жа%аша даму !лгі сі-
не к3шуді межелеген болатын. 

Жиынға «AMANAT» партиясы ның Хат шысы Шолпан Каринова, Ғы лым 
жә не жоғары білім вице-ми нистрі Талғат Ешенқұлов, Денсаулық сақ тау 
вице-ми нистрі Жандос Бүр кіт баев және партия фи лиалдары жа нындағы 
�ңірлік кеңес т�ра ғалары қатысты.

С�з басында Парламент Мәжілісіндегі «AMANAT» фракциясының 
депутаты, Кеңес т�рағасы Жұлдыз Сүлейменова Пре  зидент Жолдауында 
және «AMANAT» пар тиясының сайлауалды бағдарлама сында қамтылған 
бастамаларды жүзеге асырудың мәні мен маңызына тоқталды. 

«Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаев «Eділетті Қазақстанның эконо-
ми калық бағдары» атты Қазақстан халқына Жолдауында сапалы білім әр 
ба ланың мызғымас құқығы, осыған сәй кес білім сапасы еңбек нарығының 
са па сы на байланысты  тұтастық қажет  екенін айт қан болатын. Осы салаға 
жауапты ор та лық мемлекеттік ведомстволар Мем ле кет басшысы Жолдауда 
міндеттеген тап сырмалар мен партиямыздың сай лауал ды бағдарламасында 
қамтылған бас тамаларды жүйелі жүзеге асыруы �зек ті. Ең бастысы, Пре зидент 
айтып �т кен дей, еліміздегі білім беру жүйесі ең бек нары ғының сұра ны сына 
қарай �з геріп оты руы тиіс. Қазақстанда сапалы әрі мазмұнды білім жүйе сі 
жолға қойылуы керек», – деді Парламент Мә жі лісіндегі «AMANAT» фрак-
ция сының депу таты, кеңес т�рағасы Жұлдыз Сүлей менова.
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Сенат Т�ра
асы Мәулен �шімбаев 
«ИННОПРОМ» халы�аралы� �неркәсіптік 
к�рмесіне барды.

Астана қаласындағы Халықаралық к�рме 
орталығында �тіп жатқан іс-шара Қазақстанда 
алғаш рет ұйымдастырылып отыр. Алайда еліміз 
аталған к�рмеге 2019 жылдан бері тұрақты түрде 
қатысып келеді. «ИННОПРОМ» к�рмесінің негізгі 
мақсаттары – �неркәсіптік кооперацияны дамыту, 
инвестиция тарту, сауда ынтымақтастығын кеңейту 
және тәжірибе алмасу. Биылғы іс-шара жаңа 
кезеңдегі �неркәсіптік стратегия тақырыбына 
арналған. Оған ЕАЭО елдерінен 300-ден астам 
кәсіпорын мен компания қатысып жатыр.

Мәулен 6шімбаев к�рмеде металлургия, ма-
шина жасау, химия және жеңіл �неркәсіп, құрылыс 
индустриясы, сондай-ақ фармацевтика салаларында 
�ндірілген тауарлармен танысты.

Біздің еліміз �неркәсіп саласында ЕАЭО-дағы 
серіктестерімен бірге 38 бірлескен жобаны іске 
асырды. Тыңғылықты �ңдеу, барынша локализация, 
жаңа �німдер �ндіру және экспорттық әлеует 
кооперацияның басты басымдықтары екенін атап 
�ткен ж�н. Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың елдің �неркәсіптік үлгісін қалыптастыру 
және Жолдауда айтылған жоғары қайта б�лу 
кластерлерін құру ж�ніндегі тапсырмалары аясында 
мұндай тәсілдің маңызы артып отыр.

«ИННОПРОМ» 
ӨНЕРКӘСІПТІК 
КӨРМЕСІНЕ БАРДЫ

 «Қазақстан Республикасының кейбір заң-
намалық актілеріне ақпараттық қауіпсіздік мә-
селелері бойынша �згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заң жобасын депутат Екатерина 
Смышляева таныстырды. Оның айтуынша, бұл 
құжат ақпаратты, оның ішінде дербес деректерді 
қорғаудың құқықтық базасын қалыптастыруға 
мүмкіндік бермек. Заң жобасы үш блоктан тұрады. 
Біріншісі  жеке деректерді қорғаудың қосымша 
шараларына арналған. Дербес деректердің айналымы 
және сақталуына мемлекеттік бақылау енгізіледі. 
Сонымен бірге аталған норма операторлармен 
профилактикалық жұмысты да жолға қояды. 
Құжатқа сәйкес әрбір оператор реттеушіге дербес 
деректердің ағып кеткені туралы хабарлауы тиіс. 
Ақпарат ағып кету анықталған сәттен бастап үш күн 
ішінде берілуі керек. Екінші блогы «ақ хакерлер» 
институтын және бак-баунти платформасының 
қазақстандық аналогі жұмысын құқықтық реттеуді 
ұсынады. Мұндай жүйе зерттеушілерін ақпараттық 
жүйе қателіктері мен осалдықтарын анықтауға 
тартуға ықпал етуге мүмкіндік береді. Басқарылатын 
хакерлік бұзу тапсырыс иелерінен келеді, қатынастар 
арнайы платформалар арқылы ресми түрде жасала-
ды. Барлық жұмыс заң шеңберінде жүргізіледі. 
Үшін шісі мемлекеттік органдардың ақпараттандыру 
объектілеріне ғана қызмет к�рсететін мемлекеттік 
ақпараттық қауіпсіздік орталығын құруға арналған. 
«Бүгінде 350-ге жуық мемлекеттік ақпараттандыру 
нысандары жұмыс істейді. Орталық Ұлттық 
қауіпсіздік комитетінің мемлекеттік техникалық 
қызметі жанында жұмыс істейтін болады. Бұдан 
басқа, мемлекеттік техникалық қызмет базасында 
бағдарламалық қамтамасыз етудің бастапқы кодтары 
репозиторийі құрылатын болады. Онда электронды 
үкіметтің бағдарламалық �німдерінің бастапқы код-
тары сақталады. Бұл олардың нұсқаларын басқаруды 
қамтамасыз етеді. Осылайша, ұсынылып отырған 
шаралар кешені мемлекеттік органдардың ақпарат-
тық жүйелерінің қауіпсіздігін күшейтеді. Жалпы, 
электронды үкіметтің тұрақтылығын арттырады», 
– дейді мәжілісмен. Маңыздысы – электронды 
үкіметтің тұрақтылығын арттырады деп күтілуде.

Депутат Нұртай Сабильянов заң жобасы ақпарат-
тық жүйелердің, азаматтардың дербес деректерінің 
және «электронды үкімет» жүйесінде пайда ланы-
латын бағдарламалық қамтамасыз етудің қауіпсіздігін 
қамтамасыз етуге бағытталғанын жеткізді. Айтуын-
ша, заң жобасында 12 заңнамалық актіге �згерістер 
мен толықтырулар енгізу к�зделеді. Жұмыс тобына 
71 түзету келіп түскен. Олар жұмыс тобының 
отырыстарында, сондай-ақ мүдделі мемлекеттік 
органдар, «Атамекен» ұлттық кәсіпкерлер палатасы, 
қоғамдық бірлестіктер мен сараптама ұйымдары 
�кілдерінің қатысуымен болған комитеттің 
кеңейтілген отырысында қаралған. «Қазір дербес 
деректерді қорғауда мемлекеттік бақылау болмаған-
дық тан, к�птеген азаматтың дербес деректері заңсыз 
таралып жатыр. Мысалы, медициналық ақпараттық 
базасынан, Бас прокуратураның  ақпараттық 
жүйесінен осындай жайттар болған. Сондықтан заң 
жобасының басты мақсаты – дербес деректердің 
қауіпсіздігінің бұзылмауын қамтамасыз етуге, уәкі-
літті органға мемлекеттік бақылау функ ция сын бе-
руге  және  осы туралы жаңа ұғым енгізуге бағыт тал-
ған. Сондай-ақ жеке басты куәландыратын құжат-
тардың қағаз к�шірмелерін жинауға және �ңдеуге 
тыйым салу нормалары қарастырылған. Бұл да 
азаматтардың дербес деректерін басқа мақсаттарда 
қолдануына  жол бермеуін қамтиды», – дейді Нұртай 
Сабильянов.

Сонымен қатар депутаттар «Қазақстан Респуб-
ликасының кейбір заңнамалық актілеріне қорғаныс 
�неркәсібі және мемлекеттік қорғаныстық тапсырыс 
мәселелері бойынша �згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заң жобасын мақұлдады. Құжатқа 
бастамашылық еткен депутат Айгүл Құспанның 
айтуынша, уәкілетті органға, яғни Gнеркәсіп және 
құрылыс министрлігіне, оқ-дәрілер мен жарылғыш 
заттарды кәдеге жарату объектілерінің �ндірістік 
қызметін ұйымдастыру және қауіпсіздігін қамта-
масыз ету ж�ніндегі нұсқаулықты бекіту функциясын 
беру ұсынылады. Ең алдымен, бұл құжат жарамдылық 
мерзімі �ткен оқ-дәрілерді кәдеге жаратумен 
айналысатын «Қазтехнология» қазақстандық ма-
мандандырылған ұйымының қызметі үшін қажет. 
Екіншіден, күш құрылым дарының мемлекеттік 
сатып алу тәртібімен шамалы құнның жиын-
тықтауыштары мен қосалқы б�л шектерін сатып алу 
мүмкіндігі к�зделеді. Бұл қару-жарақ пен әскери 
техниканы ж�ндеуді оңайлату және жеделдету 

мақсатында жасалып отыр. Одан б� лек, депутат 
орташа немесе күрделі ж�ндеу, қозғалтқыштар мен 
беріліс қораптар сияқты елеулі тораптар мен агрегат-
тарды керек ететін ж�ндеу мәселелерін Gнеркәсіп 
және құрылыс министрлігінің құзырына берілгені 
дұрыс екенін жеткізді. 

Сондай-ақ жалпы отырыста Қазақстан мен Кипр 
ара сындағы қылмыстық істер бойынша құқықтық 
к� мекке қатысты құжат ратификацияланды. Шартқа 
былтыр 20 қазанда Никосияда қол қойылған. 

Құжатта екі елдің құзыретті органдарының 
қылмыстық істер бойынша құқықтық к�мек к�рсету 
мәселелері бойынша �зара іс-қимыл мәселелері 
регламенттелген. Келісім �з азаматтарын ұстап беру, 
берілген адамдарды алдын ала қамауға алу, заттар 
мен құжаттарды алу және беру мәселелерін егжей-
тегжейлі қарастырады. Сондай-ақ қылмыстық 
қызметтен түскен заттарды, құжаттарды, қаржы 
активтерін және басқа да кірістерді анықтау, табу, 
шектеу қою және тәркілеу бойынша к�мек к�рсету 
шарттары толыққанды к�рсетілген. Құқықтық к�-
мек к�рсету рәсімдерінде тікелей �зара іс-қимыл 
жасайтын екі мемлекеттің құзыретті органдары, 
сондай-ақ Шартты іске асыруға байланысты шығыс-
тарды �теу жолдары айқындалып отыр. Бұл туралы 
депутат Снежанна Имашева егжей-тегжейлі тоқ-
талып, шартты іске асыру мүмкін болған жағдайда 
екі елдің қылмысқа қарсы күрестегі ынтымақтас-
тығының тиімділігі артатынын жеткізді. 

Заң жобалары бойынша сұрақтарына толық-
қанды жауап алып, бірауыздан мақұлдаған соң әдет-
тегідей депутаттық сауал жолданды. Оның ішінде  
«AMANAT» партиясы фракциясының мүшелері де  
бірқатар �зекті сауал жолдады. Айталық, депутат 
Нартай Сәрсенғалиев жастардың мұң-мұқтажына 
тоқталды. «Еліміздегі  232 Жастар ресурстық 
орталығында қызмет ететін 3 мыңнан астам белсенді 
жас әр әкімнің бұйрығымен таң атысы кеш батысы 
сабылып жүр. 6уел баста Жастар ресурстық 
орталығы  жастардың әлеуметтік және тұлғалық 
дамуына жәрдемдесетін, жастар ұйымдарының 
қызметіне қолдау к�рсететін орталық  ретінде 
құрылған еді», – дейді ол. Алайда іс жүзіне келгенде 
жергілікті әкімдіктердің «барып кел, шауып кел» 
дейтін  бұйрықтары бітпейтін к�рінеді. Оның ішінде 
Жастар ресурстық орталығы қызметкерлерін жас-
тар ға қатысы жоқ сансыз мерекелік шараларды 
ұйым дастыруға, аулаларды аралап мониторинг 
жасауға, әкімдіктің күнделікті  бітпейтін бұйрық-
тарын атқаруға міндеттеу басым. Осы орайда депутат 
сала басшыларынан әкім қаралардың  тапсырма-
сымен шауып жүрген жандар жастардың мәселесімен 
қашан айналысатынын сұрады.  Депутаттың ай-
туынша, Жастар ресурстық орта лығының ғимараты 
жоқ. Сондықтан олар әкімдіктің ішіндегі әр ка би-
нетті паналап, сәйкесінше жергілікті билікке кіріп-
тар болуда.  Жалақының т�мендігі де бүгінгі қым-
батшылыққа жұғым емес екенін айтқан ол қаржы-
ландыру тетігін қайта қарастырып, нақты нормативті 
белгілеу қажеттігін тілге тиек етті. Бұл ғана емес, 
Жастар ресурстық орталығын Мәдениет және 
ақпарат министрлігіне бекітуді ұсынды. 

Ал депутат Наталья Дементьева  ата-аналар мен 
жалпы білім беретін мектеп мұғалімдерінің �тінішін 
жеткізді. «Директорларды ротациялау мәселесіне 
кеңінен қарау керек. Мысалы, 20-30 жыл қызмет 
атқарған директорлар бар. 6рине, осындай ұзақ  
уақыт  директор лауазымында отырған директор-
ларды ротациялаудың механизмдерін жетілдіру 
қажет. Ротацияның мақсаты – мектептерді тиімді 
кәсіби басқару, сондықтан ротация директордың  
«тиімділігі» деген сұраққа жауап берген абзал», – 
дейді ол.

Депутат Мархабат Жайымбетов елді мекендердегі 
газдандыру мәселесіне аса назар аудару қажеттігін 
алға тартса, әріптесі Еділ Жаңбыршин сыртқа заң-
сыз шығарылған активтерді, қайтарылған қаржылар, 
мүліктерді қайтарудан және �ткізуден түскен ақша-
ларды тек әлеуметтік нысандарға жұмсап қоймай, 
экономикалық жобаларға – стратегиялық нысан-
дарды аяғынан тұрғызуға, оның ішінде энергетика 
объектілерін салуға және тозығы жеткен жабдықтар 
мен желілерді жаңалауға жұмсау қажет екенін айтып 
отыр. Бұл елдің энергетикалық қауіпсіздігін арт ты-
рып қана қоймай, бюджет қаржысын үнемдеуге 
тап тырмас мүмкіндік. 

Жадыра МҮСІЛІМ 

АҚПАРАТТЫҚ ҚАУІПСІЗДІКТІ 
САҚТАУ МАҢЫЗДЫ

Кеше Мәжілісті$ жалпы отырысында бір�атар за$ жобасы �аралды. Оны$ ішінде осы
ан 
дейін �о
амда жиі тал�ы
а салынып ж)рген а�паратты� �ауіпсіздікке �атысты бір�атар сауал
а 
жауап алынып, о�-дәрілер мен жарыл
ыш заттарды кәдеге жаратуды$ за$ды� нормалары 
таныстырылды. Сондай-а� депутаттар +аза�стан мен Кипр арасында
ы �ылмысты� істер 
бойынша �/�ы�ты� к�мекке �атысты �/жатты ма�/лдады.

Парламент Сенатында «М)гедектігі бар 
адамдарды$ �зекті мәселелері және 
оларды шешу жолдары» та�ырыбына 
арнал
ан д�$гелек )стел �тті.

Іс-шараға Сенат, мәслихат депутаттары, ми-
нистр ліктердің, облыс әкімдіктерінің, халықаралық 
ұйымдардың, сарапшылар қауымдастығының және 
қоғамдық ұйымдардың басшылығы мен �кілдері 
қатысты.

Палата Спикері Мәулен 6шімбаев �з с�зінде 
мүгедектігі бар азаматтарға жан-жақты қолдау 
к�рсетудің маңызды екенін айтты. Сондай-ақ ол 
6ділетті Қазақстан дегеніміз – бірінші кезекте, 
инклюзивті қоғам екеніне назар аударды. Осыған 
орай Сенатта Инклюзия ж�ніндегі кеңес құрылмақ. 
Кеңес мүшелері аталған бағытта тиісті ұсыныстар 
әзірлеп, оларды іске асыру жолдарын талқылайды.

«Сенат жанынан Инклюзия ж�ніндегі кеңес құру 
Қазақстанда толыққанды инклюзивті орта қалып-
тастыруға ықпал етуді к�здейді. Кеңес аясында са-
палы және тиімді заңнамалық ұсыныстар әзірленеді 
деп сенеміз. Жалпы, мүмкіндігі шектеулі жандар 
үшін кедергісіз орта қалыптастыру және оларды 
әлеуметтік қорғау мемлекеттің негізгі міндеттерінің 
бірі. Осы орайда Мемлекет басшысының тапсыр-
масымен елімізде 6леуметтік кодекс қабылданды. 
«Мүгедектердің құқықтары туралы конвенцияға» 
факультативтік хаттама ратификацияланды. Сон-
дай-ақ Мүгедектігі бар адамдардың құқықтарын 
қамтамасыз ету және тұрмыс сапасын жақсарту 
ж�ніндегі 2025 жылға дейінгі Ұлттық жоспар іске 
асырылып жатыр. Мүгедектікке қатысты проблема-

ларды шешу кезінде медициналық және қайы-
рымдылық тәсілдер парадигмасынан бас тарту қа-
жет. Мүмкіндігі шектеулі жандардың құқықтарын 
қорғаудың, оларды қоғамға бейімдеудің, жұмысқа 
орналастырудың және �з әлеуетін іске асырудың 
тиімді жүйесін құру керек. Осындай нақты істер 
мүгедектігі бар азаматтардың �мір сүру сапасын 
жақсарта түсетіні с�зсіз», – деді Мәулен 6шімбаев.

Сенат Т�рағасы балалар арасындағы мүгедектік 
мәселесіне жеке тоқталып, елімізде медициналық 
қызметтердің сапасын арттыруға және экологиялық 
жағдайды жақсартуға қатысты негізгі міндеттерді 
атап �тті. Сондай-ақ Мәулен 6шімбаев мүмкіндігі 
шектеулі азаматтардың ортаға толық бейімделуіне, 
еңбекке жарамдыларды жұмыспен қамтуға, ерекше 
қажеттілігі бар балалардың әлеуетін толық ашуға 
жағдай жасау маңызды бағыттардың қатарында 
екенін тілге тиек етті.

Кездесу барысында айтылған ұсыныстар мен 
бастамалар «Мүгедектігі бар адамдардың құқықтары 
туралы» заң жобасын әзірлеуге тың серпін беруге 
тиіс. Жиында мемлекеттік органдардың жұмысын 
үйлестіретін және мүгедектігі бар адамдардың 
құқықтарын іске асыруға бағытталған саясатты 
жүргізетін жеке орган құру мәселесі де с�з болды. 
Алдағы уақытта сарапшылар бұл бастаманы 
зерделейді. Д�ңгелек үстелде барлық деңгейдегі 
әкімдердің рейтингіне мүгедектігі бар адамдардың 
құқықтарына байланысты шараларды іске асыру 
үшін жауапкершілікті енгізу және мүгедектігі бар 
адамдардың құқықтарын іске асыру бойынша 
тәуелсіз мониторингтік тетік құру сияқты ұсыныстар 
да айтылды.

СЕНАТ ЖАНЫНАН 
ИНКЛЮЗИЯ ЖӨНІНДЕГІ 
КЕҢЕС ҚҰРЫЛАДЫ
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Шортанды ауылының 8 мыңнан ас-
там тұрғыны суды қатаң кестеге сай 
пай далануға мәжбүр. Себебі тіршілік 
к� зі тәулігіне небары 9 сағат қана бері-
ле ді. Жерасты суының қоры таусылуға 
жа қын. Ал 1971 жылдан бері жұмыс істеп 
ке ле жатқандықтан ұңғымалар бүгінде 
жа рамсыз бола бастады.

Жобалау-сметалық құжаттамаға сәй-
кес, Егемен ауылының маңынан су ала-
тын станса (құдық) салу жоспарлануда. 
«Еге мен» учаскесінен Шортанды кен-

тін дегі сорғы стансасына дейін 22 шақы-
рым су құбырын тарту, сондай-ақ Шор-
тан ды кентіндегі сорғы стансасын қайта 
жаң ғырту к�зделуде.

Жұмыс барысымен танысқан Мәжі-
ліс депутаттары Еділ Жаңбыршин мен 
Ай на Мысырәлімова алдағы жылы рес-
пуб ликалық бюджеттен 800 млн теңге 
б� лінетінін атап �тті. 

Еске сала кетейік, осыдан бір ай бұ-
рын Серікбол Мерей есімді азамат кент 
тұр ғындарының атынан «AMANAT» 

пар тиясының Т�рағасы Ерлан Қошанов-
тың қабылдауында болған еді. Сол кезде 
Мәжіліс Спикері «AMANAT» фракциясы 
республикалық бюджеттен су құбыры 
желісін жаңғыртуға қажет қаражат б�луді 
ба қылауға алатынын атап �тті.

Сонымен қатар халық қалаулылары 
Дам са және Научный ауылдарының кә-
різ желілерін ж�ндеу жұмысымен та ныс-
ты. Аталған жұмыстың 90 пайызы орын-
дал ды. Енді тек асфальтбетон жабынын 
қал пына келтіру жұмысы ғана қалды. 
Сон дай-ақ Дамса ауылында жылу желі-
лері тартылуда. Келесі жылдан бастап 
к�п қабатты үйлер мен әлеуметтік нысан-
дар орталықтандырылған жылу жүйесіне 
қосылады.

Мәжілісмендер Научный ауылын да-
ғы жалпы білім беретін мектептің күр де-
лі ж�ндеу жұмысымен де танысты. Атал-
ған білім ошағы �ткен ғасырдың 60-шы 
жылдары тұрғызылған болатын. Сол 
уақыттан бері алғаш рет күрделі ж�ндеу 
жұмысы жүргізіліп жатыр. Оқушылар 1 
қазан нан бастап білім ошағын пайдалана 
алады. Алайда оқу процесі тоқтап тұрған 
жоқ. Оқушылар іргедегі музыка мекте-
бі нің ғимаратында білім алуда. 

Айта кетейік, «AMANAT» партиясы-
ның Ақмола облыстық сайлауалды 
бағдарламасы аясында 2027 жылға дейін 
65 ауылдық елді мекенде сумен жабдық-
тау нысанын салу және реконструкциялау, 
525 шақырым сумен жабдықтау және су 
бұру желілерін тарту, 28 шағын ауылда су 
тазартатын кешенді блок-модульдер ор-
нату жоспарлануда. Нәтижесінде, �ңір-
 дегі барлық қала және ауыл тұрғын дары 
100 пайыз сумен қамтылады.

Жиынға «AMANAT» партиясының 
Хат шысы Шолпан Каринова, Ғылым 
жә не жоғары білім вице-министрі Талғат 
Ешенқұлов, Денсаулық сақтау вице-ми-
нистрі Жандос Бүркітбаев және партия 
фи лиалдары жанындағы �ңірлік кеңес 
т�ра ғалары қатысты.

С�з басында Парламент Мәжілісіндегі 
«AMANAT» фракциясының депутаты, 
кеңес т�рағасы Жұлдыз Сүлейменова 
Пре  зидент Жолдауында және «AMANAT» 
пар тиясының сайлауалды бағдарлама-
сында қамтылған бастамаларды жүзеге 
асырудың мәні мен маңызына тоқтал-
ды. 

«Президентіміз Қасым-Жомарт  
Тоқаев «Fділетті Қазақстанның эконо-
микалық бағдары» атты Қазақстан 
халқына Жолдауында сапалы білім әр 
баланың мызғымас құқығы, осыған сәй-
кес білім сапасы еңбек нарығының сапа-
сы на байланысты  тұтастық қажет  екенін 
айт қан болатын. Осы салаға жауапты 
ор та лық мемлекеттік ведомстволар Мем-
ле кет басшысы Жолдауда міндеттеген 
тап сырмалар мен партиямыздың сай-
лауал ды бағдарламасында қамтылған 
бас тамаларды жүйелі жүзеге асыруы �зек-
ті. Ең бастысы, Президент айтып �т кен-
дей, еліміздегі білім беру жүйесі ең бек 
нары ғының сұранысына қарай �з геріп 
оты руы тиіс. Қазақстанда сапалы әрі 
мазмұнды білім жүйесі жолға қойылуы 
керек», – деді кеңес т�рағасы Жұлдыз 
Сүлей менова.

Денсаулық сақтау вице-ми нистрі 
Жандос Бүркітбаев болашақ орта ме ди-
цина қызметкерлері еліміздегі 94 меди-
циналық колледжде білім алып жатқанын 
және 2022–2023 жылдары он дағы сту-
денттер саны 103 747 адамды құра ға нын 
атап �тті. 

Сондай-ақ ол жұмыс берушілердің 
қа тысуымен әзірленген кәсіби стандарт-
тар ды ескере отырып, ЖОО-ның білім 
беру бағдарламаларын �зектендіру бағы-
тын да да ауқымды жұмыс атқарылып 
жат    қанын атап �тті. Вице-министрдің 
ай туынша, еліміздегі «Кәсіптік біліктілік 
туралы» заң аясында денсаулық сақтау са-

ла сында 56 стандарт әзірленді. Оның 21-і 
мемлекеттік органдармен келісіліп, бе-
кітуге жіберілді. Жыл соңына дейін қал ған 
стандарттар да бекітіледі деп кү тілуде.

Бұл ретте, Ғылым және жоғары білім 
ви це-министрі Талғат Ешенқұлов дуальді 
білім беру және жоғары оқу орындары 
сту  денттерінің шәкіртақысын �сіру мә-
се лесіне тоқталды.

«Студенттерді дуальді оқытумен қам-
туды ұлғайту үшін кәсіпорындармен 
�за ра іс-қимылды кеңейту бағытында 
жүйе лі жұмыс атқарылып жатыр. Бүгінде 
ЖОО-лар жұмыс берушілермен 5 мың-
нан астам шарт жасады. Осы келісім-
шарт тар негізінде кәсіптік практикадан 
�ту үшін �ндірістік базаны қамтамасыз 
ете тін мамандар дайындалуда. Дуалды 
оқы тумен жалпы саны 6 мыңнан астам 
бі  лім алушы қамтылды. Осы күні дәріс 
оқу, зертханалық және тәжірибелік са бақ-
тарды жүргізу үшін кәсіпорындар мен 
�нер кәсіптен практик мамандар тар тылу-
да. Сонымен қатар жоғары оқу орын  дар-
дың кафедра филиалдары кәсіп орын дар-
дың базасында ашылып, студенттердің 
ба сым к�пшілігі оқудың біраз б�лігін 
сон да жалғастырып жатыр», – деді вице-
ми нистр.

«АMANAT» партиясының 2023–2027 
жыл дарға арналған «Халықпен бірге!» 
сайлауалды бағдарламасы аясында ЖОО 
сту денттерінің, магистранттар мен док-
то ранттардың шәкіртақысын �сіру бас-
та масы к�терілген еді.

«Биыл 1 қыркүйектен бастап бака лав-
риат та білім алатын студенттерінің шә-
кір тақысы 20 пайызға, ал магистратура 
жә не докторантурада оқитын азаматтар-
дың шәкіртақысы 15 пайызға артты. Бұл 
үрдіс жыл сайын қайталанып, шәкіртақы 
дәл осы м�лшерде �сіп отырады. Жаңа 
м�л шерде белгіленген шәкіртақы еліміз-
де гі 133 мың студентті қамтиды. Осы лай-
ша, докторанттар – 217 500 теңге, «Ден-
сау лық сақтау» даярлау бағыты бойынша 
ре зидент дәрігерлер мен магистранттар 
– 111 579 теңге, магистранттар – 97 024 
тең ге, интерндер – 75 890 теңге, жоғары 
бі лім нің білім беру бағдарламаларын іске 

асы ратын білім беру ұйымдарында даяр-
лау дың педагогикалық бағыттары бойын-
ша және «Денсаулық сақтау» бағыты 
бойын ша оқитын студенттер – 67 200 
тең ге к�лемінде шәкіртақы алады», – де-
ді Талғат Ешенқұлов.

Сондай-ақ биыл 1 қыркүйекте ве-
домство тарапынан ЖОО-ларға оқы ту-
шылар – 230 000 теңгеден, аға оқыту шы-
лар – 264 000 теңгеден, доценттер – 
299 000 теңгеден т�мен айлық алмауы 
керек деген ұсыныс жолданды.

Осы тұста, «AMANAT» партия сы ның 
Хат шысы Шолпан Каринова Мем   лекет 
бас шысы биыл халыққа Жол   дауында 
ел дегі білім сапасын жақ сар ту және мұ-
ғалімдердің біліктілігін арт  тыру мәсе ле-
сіне баса мән бергенін атап �тті.

«Мектеп қабырғасындағы білім са-
пасы ең алдымен мұғалімнің білім са па-
сына байланысты болмақ. Мүдделі ми-
нистрліктер мен педагогикалық ба ғыт та 
маман даярлап жатқан жоғары оқу 
орындары Президенттің бұл тапсыр ма-
сына ерекше назар аударуы тиіс. Аза-
маттық ұстаным таныту керек. Жоғары 
оқу орын дары мен білім ошақтары ара-
сында бай ланыс орнамайынша, мектеп 
қабыр ға сында білім сапасы жақсармайды. 
Түп теп келгенде, сапа – оқу бағдарламасы 
мен тәжірибенің айнасы. Осы орайда, әр 
�ңірдің 10 мықты директоры педаго ги-
ка лық бағытта білім беретін жергілікті 
жо ғары оқу орындарына барып, түлек-
тер дің білім сапасына зер салса деген 
ұсы нысым бар. Аймақтың білім ошақта-
ры на қажет білікті мамандар осылай 
ірік телер еді. Осы жұмысты жүйелі жолға 
қойып, тиісті деңгейде үйлестірген кезде 
мек тептердегі білім сапасы артады деген 
ой дамын», – деді Шолпан Каринова.

Lз кезегінде, Парламент Мәжілі сін-
дегі «AMANAT» фракциясының депу та-
ты Жұлдыз Сүлейменова кеңес жұмы-
сына қатысушылар к�терген барлық 
мә селе жіті назарға алынатынын жеткізді. 
Мемлекет басшысының халық қа Жол-
дауын және партияның сайлауал ды бағ-
дар ламасын жүзеге асыру мәселе сі не 
ба  са мән беріледі.

Мемлекет басшысы асым 
Жомарт То�аев халы��а Жол-
дауын  да аза�станда креативті 
индус т рия ны жа�а де�гейге к!-
теру керек ті гі ж!нінде міндеттер 
�ой ды. Пре зи дентті� б#л ба$ыт�а 
ма�ыз беруі �а зір креативті ин-
дустрия эко но ми каны� �#рамдас 
б!лігі ретінде �ар �ын ды дамуда, 
тіп ті экономиканы� !з ге сала ла-
рын жетілуін ынталан дыратын 
к'ш ке ие.

Lздеріңіз білетіндей, 2021 жылы 
БҰҰ Бас Ассамблеясы «Халықаралық 
креа тив ті экономика және тұрақты 
даму жылы» деп жариялап, креативті 
адам дар дың шығармашылық жұмысын 
қол  дауға мән берді. Ізінше біздің Үкі-
мет Креативті ин дустрияларды да мы -
ту дың 2021–2025 жыл ға арналған тұ-
жырымдамасын бекіт ті. Яғни, саланы 
жетілдіруге басымдық бе ріп, негізгі 
опе раторы ретінде Ұлттық эко номика 
ми нистрлігін белгіледі. Алай да әлемнің 
озық елдеріндегідей креативті биз нес 
дамыту дей алмаймыз. 

Оған бірнеше себеп бар. Біріншіден, 
ел тұрғындары к�з к�ріп жүрген бизнес 
түр лерінен �згесіне бет бұра бермейді. 
Мә  селен, жұмыспен қамту орталық та-
ры на ұсынылған бизнес-идеяларды 
қа рай тын болсақ, тігін тігу, торт пі-
сіруден ас пай ды. Fрине, бұл бағытта 
жұ мыс істеп, та быс тапқанына қарсы 
емес піз, қайта қуа намыз. Бірақ екінің 
бі рі айналысуға қол жетімді болған дық-
тан, бәсеке жо ғары, қажырлы еңбекті 
та лап етеді. Сон дықтан креативті ин-
дуст рияның мүм кін дік терін халыққа 
жан-жақты түсіндіру жол ға қойыл ғаны 
дұрыс.

Екіншіден, креативті экономика 
са  ла сын жетілдірудің заңды тетігі әлі 
нақ  ты ланып, жүйеленген жоқ. Креа-
тив ті биз несті мемлекеттік қаржылай 
қол  дау, ин вестиция салғандағы жеңіл-
дік терді қа растырған дұрыс.

Үшіншіден, креативті экономикаға 
жа татын бизнес түрлерін қайта қарап, 
ау  қымын кеңейту керек. Мәселен, Таи-
ланд та креативті салаға ұлттық тағамдар 
мен медицинаны қосады. Бұл жағын да 
қайта қарастырған ж�н.

Т�ртіншіден, Кореяда креативті 
кон  тент агенттігі (KOCCA) саланың 
дамуына жауап ты. Бұл ведомства ки-
ноиндустрия са ласынан бастап дыбыс 
жазу мен му зыка �ндеу, компьютер 
және виртуалды ойын түрлеріне дейін 
сүйе мелдейді. Бү гін де Оңтүстік Кореяда 
креативті индус т рия же текші сала са-
налады. Осындай тәжіри бе ні ескеріп, 
біз дің елде де арнайы агент тік құру 
маңызды. Алматы қаласының Креа тив-
ті индустрия басқармасының тә жі-
рибесін зерделеп, �зге облыстарда да 
құру керек.

Бесіншіден, елде креативті ин дуст-
рия  ны қолдау қорын ашу мүмкіндігін 
қа     растырылса, болмаса «Қазақстан 
хал  қы на» қоры арқылы қаржыландыру 
жа  ғын қарастырған дұрыс деп санай-
мыз.

Бүгінде креативті экономика �н-
діріс тік экономиканың ауқымындай 
табыс табу ға мүмкіндік беруде. Озық 
ел дердің эко номикасындағы ЖІL 15 
пайызына дейін креативті экономика 
са ласынан ке леді. АҚШ, Қытай, Жа-
по ния, Ұлыб ри   тания, Германия, Оң-
түстік Корея сын ды елдер креативті 
экономика саласында к�ш басшы ел-
дерге айналу үшін стра те гия лық бағ-
дар малар қабылдап, бұл ба ғыт та жүйелі 
жұ мыстар атқаруда. Жапо ния да ең бек-
ке жарамды халықтың 12 пайы зы жаңа 
бизнес-модель бағытында ең бек етеді. 
Күншығыс елінің ірі-ірі мега по листері 
креативтілікті жан-жақты да му да. Енді 
шағын қалаларда бизнестің бұл түрін 
дамытуға мән беруде. Fлем бойын ша 
креативті орталық ретінде Нью-Йорк 
қаласы бағаланады. Барсе ло на, Берлин, 
Лондон, Лос-Анжелес, Па риж, Сан-
Фран циско, Сингапур, Сид ней, Сеул, 
То кио кіреді. Креативті орта лық тардың 
не гізгі ерекшелігі – талант ие лерін к�п-
теп тартып, саланың клас тер ленуіне мән 
береді. Демек шағын қалалар мен облыс 
орталықтары креативті ин дуст рияны 
дамыту үшін талант иелеріне жан-жақты 
жағдай қалыптастыруы ке  рек. Онсыз 
креативті бизнес дамы май  ды. 

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
Ал маты, Астана және Шымкент қала-
сы  нан б�лек, �зге облыс орталық та-
рын да креа тивті бизнестің дамуына 
мән беруді тап сырды. Бұл тапсырманы 
орындау үшін креативті индустрияның 
кластер ленуіне басымдық беру қажет. 

Креативті индустрия саласында ең 
та бысты саналатын Голливудтың тәжі-
ри бе сін алайық. Алпауыт кинокомпа-
ния мен бірге шағын-шағын студия лар 
да мып келеді. Мәселен, фильмге 
сцена рий жазу және түсірім алаңын 
табу, әр тістерді дайындау және таңдау, 
тү сіру жә не �ңдеу, кинопракаттарды 
жар н а ма лау және сату кіреді.

Қысқасы, креативті экономиканы 
да мытуда креативті тұлғаларға жағдай 
жа сап, шығармашылығын қолдай бі-
луі  міз керек. Lңір әкімдері осындай 
қара  пайым міндетті жақсы түсінеді деп 
ой  лай мыз.

Данабек ИСАБЕКОВ, 
Парламент Мәжілісінің депутаты, 

«AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі

«AMANAT»-та аудандар мен об лыс-
тық маңызы бар қалалардың әкімі 
лауа зымына партиядан кандидат ұсыну 
про цесі басталды. Атап айтқанда, бүгін 
Ақ т�бе облысында партияның Ойыл 
ау   дандық филиалының кезектен тыс 
L (50-ші) конференциясы �тті. Кон фе-
рен ция жұмысына қатысқан делегаттар 
ше шімімен Ойыл ауданының әкімі 
лауа зымына кандидат ретінде Асқар 
Қа зыбаев ұсынылды. Алдағы күндері 
ол аумақтық сайлау комиссиясында 
тір   кеуден �теді.

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың тапсырмасы бойынша Қа зақ-
станда сайлау жүйесі жетілдірілуде. 
2021 жылдан бастап елімізде ауыл әкім-
де рін тікелей сайлау тетігі іске қосылды. 
Осы лайша, �ңірдегі Ойыл, Ырғыз және 
Қобда аудандарының әкімдерін тікелей 
сай лау арқылы азаматтардың саяси 
бел сенділігін арттырмақпыз. Алдағы 
сай лау науқаны саяси мәдениет пен 
бә секелестікті арттыратыны анық», – 

де ді «AMANAT» партиясы Ақт�бе об-
лыс тық филиалының атқарушы хат-
шы сы Ербол Данағұлов.

Ол былтырдан бастап �ңірде 111 
ауыл дық округ әкімдерінің сайлауы 
�тке нін, оның барысында «AMANAT» 
пар тиясынан 101 кандидат жеңіске 
жет кенін атап �тті. Бұл партияның сая-
си науқанға дайындығын және білікті 
кадр мен сауатты саяси платформамыз 
барын аңғартады.

Сондай-ақ бүгін Маңғыстау об лы-
сында «AMANAT» партиясы Бейнеу 
ау дан дық филиалының кезектен тыс 
ХХХХІV (44-ші) конференциясы �тті. 
Іс-шараға 160-қа жуық делегат қаты-
сып, олар аудан әкімі лауазымына Ра-
хым жан Шалбаевты ұсыну туралы 
ше шім қабылдады.

Айта кетейік, алдағы уақытта ау-
дан  дар мен облыстық маңызы бар 
қа   лалар дағы партия филиалдарында 
осын дай 43 конференция �ткізу жос-
парлануда.

САЙЛАУАЛДЫ БАҒДАРЛАМАНЫҢ 
ИГІЛІГІН КӨРЕДІ

САПАЛЫ БІЛІМ ЖҮЙЕСІ ЖОЛҒА 
ҚОЙЫЛУЫ КЕРЕК

КРЕАТИВТІ 
ИНДУСТРИЯНЫ 
ҚАЛАЙ ДАМЫТАМЫЗ?

АУДАНДЫҚ ФИЛИАЛ 
КОНФЕРЕНЦИЯЛАРЫ 
БАСТАЛДЫ

Келесі жылы А�мола облысы Шортанды ауданына су �#бырын тарту$а 
республикалы� бюджеттен 800 млн те�ге б!лінеді. Б#л туралы Мә жіліс 
депутаттары, «AMANAT» пар тиясы фракциясыны� м'шелері Еділ Жа�-
быр шин мен Айна Мы сырә лімова Шортанды кентіні� т#р $ындарымен 
кездесуде хабар лады.

Биыл әкімдер сайлауы !тетін �алалар мен аудандарда «AMANAT» 
партиясы филиалдарыны� конференциялары басталды. Кон фе-
ренция делегаттары әкім лауазымына #сынылатын кандидат тарды 
бекітуде.

«AMANAT» партиясы жанында$ы Білім беру және денсаулы� са�тау мә селелері ж!ніндегі респуб ли-
ка лы� ке�есті� кезекті отырысы !тіп, он да Мемлекет басшысыны� ха лы�  �а Жолдауын және партияны� 
«Ха лы�пен бірге!» сайлауалды ба$ дар ламасын ж'зеге асыру барысы тал �ыланды.
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Мемлекет басшысы «ділетті �аза�станны� экономикалы� ба�дары» атты �аза�стан хал�ына 
Жолдауында жа�а �неркәсіп саясаты ар�ылы жа�аша даму #лгісіне к�шуді межелеген болатын. Дегенмен 
кез келген экономикалы� даму жоспарыны� ж#зеге асуы е� әуелі �аражат�а келіп тіреледі. Ал әлемдік 
экономикада�ы �згерістер отанды� �неркәсіпті� жа�а тынысын ашу�а м#мкіндік бере ме? Инвесторлар 
#шін �азір ел экономикасына �аражат �)ю �аншалы�ты тиімді? Осы с)ра�тар т��ірегінде �аза�станны� 
М)най сервистік компаниялар ода�ы т�рал�асыны�  т�ра�асы Рашид Жа�сылы�ов �з ойларымен б�лісті.

Рашид ЖАҚСЫЛЫҚОВ, 
экономист: 

– Дүниежүзілік банк соңғы баянда ма -
сында әлемдік экономиканының даму к�р-
 сеткіші баяулайтынын болжаған. �лі де 
шикізат экспортына тәуелді ел ретінде біз 
бұл болжамнан қандай қорытынды шы    -
ғаруымыз керек?

– Соңғы жылдары дүниежүзілік эко-
  номикадағы қарым-қатынас бұзылды. 
Се   бебі, Ресейге салынған санкциялар 
жа  қын арада алынбайды. Қазір Ресей 
мен Украина арасындағы қарулы қақ  -
тығыс  тар әлемде тек қана тауар тасы-
малдау жолдарының жаңадан салынуына 
ықпал еткен жоқ. Сонымен қатар эконо-
  микалық байланыстардың %зі түбегейлі 
%згеріп жатыр. Мәселен, Ресей әлемдік 
нарықта   ғы үлкен ойын шылардың бірі. 
Сондықтан ондағы ши кізат экспор   ты-
ның т%мендеуі әлемдік %ндірісті құбылт-
пай қоймады. Осы тектес алдын ала 
жасалған сарапта    маларға сүйенсек, бо-
ла  шақта үлкен %зге   рістердің күтіп тұрға-
ны анық. Одан б%   лек, Еуразиялық Одақ 
немесе Кеңес үкі метінен қалған эконо -
микалық байла     ныстар себепті біз әлі де 
Ресей экономи касына тәуелдіміз. Осы -
ған дейін халық санының басымдығына 
сәйкес к%птеген Еуропалық %ндірістер 
Ресей %ңірінде шоғырланды. Сондықтан 
біз еуропалық тауарлардың к%пшілігіне 
солтүстік к%р  шіміз арқылы қол жеткізіп 
келдік. Қа  зіргі таңда геосаяси ахуалдың 
әсері нен сол %н  діріс орындарының бар-
   лығы жаңа қо ныс іздеуде. Бүгінде ең 
үлкен «со ғыс» – бұл инвесторларға деген 
та лас. Ал отан  дық бизнес әлі де ауқымды 
ме    га-жо      ба      лар   ды қаржыландыруға да -
йын емес. Елі мізде %ндірісті немесе орта 
және кіші биз несті қаржыландыру 
инсти    туттары жеткілікті. Тіпті, ауыл  -
шаруашылығын дамытуға негізделген 
әртүрлі бағытта жұ     мыс істейтін тоғыз 
шақты қаржы ин  сти       туты бар. Бұлардың 
бәрі отыз жыл да эко номикамызды д%ң-
гелетіп әке  те алма ғандықтан, отыз күн -
де қандай да бір нә  тиже күту қи сынсыз. 
Сол себепті осы ке                     зеңге дейін ең тиімді 
шешім – ин  вес   тор тарту болып келді. 
Бірақ қазіргі таңда инвесторлар дың к%бі 
парсы шығанағына қарап бет бұрып 
отыр, %йткені олардың табиғи шикізат 
қоры үлкен. Инвестордың оң шешім 
шығаруына себеп болатын алғышарттың 
бірі де осы – шикізат қо   ры     ның м%лшері. 
Себебі әлемдегі эколо    гиялық, эконо  -
микалық, саяси, тіпті, эпи  демияло -
гиялық ахуалдың %зі әп-сәт те %згеріп 
салуда. Ресей мен Украина ара сындағы 
жағдайды айтпағанның %зін  де, бізді 
оған дейін короновирус пан де   миясы 
ашса алақанында, жұмыс жұдыры   ғында 
ұстады. Тауар қатынасы тоқтамаса да, 
кәсіпкерлердің ел аралауға мүмкіндігі 
болмады. Осындайда «ертеңгі күнімізді 
не күтіп тұр?» деген заңды сұрақ туын-
дайды. Сондықтан инвестор ба рынша 
табыс таба алатынына к%з жеткі  зуді ма-
құл к% реді.

– Қазір халықаралық қаржылар қан-
ша лықты қолжетімді?

– Дүниежүзілік банктің алға қойған 
басты мақсаты – әлемдік экологияға ор-
ны толмас зиян келтіретін энергия к%зде-
ріне қаражат б%луді азайту. Қалай болған-
да да, бүгінгі байлықтан Жерді осы 
қал          пында сақтап қалу мәселесі әлде қай-
да қымбатырақ. Сондықтан мемлекет 
жасыл энергияға к%ңіл б%лмесе немесе 
жобада осындай бағдарламалар қамтыл-
маса, Дүниежүзілік банк қаражат беруден 
бас тартуы мүмкін. Осылай мәжбүрлі 
амалдармен %згертпесе, адамзат %згер -
мейді. Қазақстан %зінің экологиясымен 
мақтана алмайды. Бір ғана Алматы қала-
сының %зі әлемдегі ең лас қала  лардың 
тізімінде. 6р қазақстандықтың мақта-
нышы болған мәдени орталығымыздың 
%зінде жағдай осындай. Сондықтан 
«апорт %спейді» деп байбалам салмас бұ-
рын, неге табиғатымызды құрдымға ке-
тіріп жатырмыз деп ойланбаймыз. Мә-
селен, Қытай 1,5 млрд халықты асы рау дан 
тыс оларға таза экология сыйлау мә  се   -
лесінде де ауқымды жұмыстар атқаруда. 
Оның қасында біз тіпті кенжелеп қалдық. 
Бұл – бір, екіншіден, мемлекет ретінде 
мұнай мен газ %ндірісінен басқа инвес-
тор  ларға тартымды болатын қырымызды 
таныта алмай отырмыз. Алтайдан қарт 
Каспийге дейін созылып жатқан аумақта 
ауыл шаруашылығының әлеуетін тиімді 
пайдалануымыз қажет-ақ. Инвестор 

үшін мемлекеттің саяси тұрақтылығынан 
тыс, адами капитал да аса маңызды. 

– Отандық �ңдеу �неркәсіб ін ің 
�ркендей алмауына адами капитал себеп 
деп айта аламыз ба?

– Қазақстанның халықаралық аре     -
надағы имиджі, Астананы жаңадан қа  -
лып    тастыру немесе аймақтағы логисти   -
калық хабқа айналу секілді бас   та    ма      -
лардың соңында жүргенде қырғыздар 
жеңіл %неркәсібін жолға қойып алды. Біз 
әлі де 9збекстанның ауыл шаруашылық 
%німдеріне тәуелдіміз. 6лемді астықпен 
қамтамасыз етіп отырған ірі мемлекеттің 
бірі – Украина. Қазіргі таңда сол елдің 
астығы соңғы тұтынушыға нан ретінде 
жетпегендіктен, 5 млн адам наннан тап  -
шылық к%ріп отыр. Бұл Қазақстан үшін 
бір мүмкіндік болатын, бірақ 30 жылдың 
ішінде осы секілді бос нарықты дер 
кезінде іліп кете алатын деңгейге жете 
алмадық. 

Негізінде экономикалық даму бағ  -
дарын мемлекеттің шаруашылығын бас-
қаратын Премьер-Министр ұсынуы 
қажет. Жолдауда Мемлекет басшысы 
%ңдеу ісін дамыту туралы с%з қозғады. 
Мәселен, темір %ңдеу ісінде Теміртау 
қаласы Кеңес үкіметінен бері біздің мақ-
  танышымыз екенін білесіз. Бірақ сол 
темір %ндіретін зауыт 60 жылдан бергі 
тарихында %нді  ріске емес, тек қана аза-
маттық құры лысқа арналған темір %нім -
дерін шыға     рады. Нәтижесінде, қазір  за-
уыт-фаб            рика лар салатын болсақ, оған 
қажетті металды конструкциялардың 
бар  лығын Ресейден алуға мәжбүрміз. 
Темірден жасалған отандық %німдер тек 
үй салуға жарайды.

– Бізде автоматтандырылған �ндіріс 
ошақтарын к�ретін күннің ауылы алыс 
дейсіз ғой...

– Атырауда «Қазтруборемонт» деген 
үлкен зауытымыз бар. Қазіргі таңда 
Siеmens, Bosh секілді дүниежүзіне таны  -
мал үлкен %ндірістің «аталарын» Қазақ-
станға әкеліп, солардың технологиясын 
енгізіп, мамандарымен бірлесіп, отандық 
мұнай-газ саласына қажетті дүниелерді 
жасап жатыр. Астананың маңында Фран-
цияның вагон шығаратын зауыты бар. 
Атыраудағы зауыт осы вагондарың ас-
тың   ғы платформасын жасай бастады. 
Жақында іс-сапармен барғанымда 1 қыр-
күйектен бастап, темірді Ресейден алуды 
тоқтатып, Қытайдан тасымалдап жатқа-
нын білдім. Сондағы мамандар: «Ресей-
дің зауыттары бұрынғы кеңес кезеңін-
дегідей жұмыс істеуде. Бірақ Қытайдың 
зауыттары бізді таңқалдырды. 9йткені 
темір шикізаты кіргеннен бастап боялған 
дайын %нім шыққанша бір де бір адам 
%ндіріс басында тұрмайды. Барлығы 
роботтандырылған, автоматтан  дырыл-
ған. Адамдардың техникалық және эко-
ло  гиялық қауіпсіздігі сақталғаны сонша 
1 шақырым қашықтықта отырып, бүкіл 
техниканы басқарып отыр», – дейді. 

Бізде заманауи %ндіріс орындары 
туралы дұрыс түсінік жоқ. Зауыт ашылды 
десе, к%з алдымызға әлі күнге қаумалаған 
адамдар жұмыс істеп жатқан мекеме 
елес   тейді. Бірақ қазір қарапайым %нді    -
рістің %зі Mersedess, Boing секілді алпауыт 
компаниялар деңгейінде жұмыс істеуде. 
Тек елімізде сол техникаларды басқара 
алатын мамандар аз. Біз жастарымыздың 
санасын улап, еңбекті сүюге баули алма -
дық. Қазір осы компаниямен бірге %ссем 
деген жастар кем де кем. Азаматтар банк-
тің несиесімен емес, жұмыс орны ұсын-
ған әлеуметтік пакеттер арқылы тұрмыс-
 тық ахуалын жақсартуға ұмтылса екен. 
Себебі кез келген мекеме мықты маман-
дарынан айрылып қалғысы келмейді. 
Соңғы кезде неге к%пшілік қауым алаяқ-
 тардың құрба ны болып отыр. Мұның 

барлығы идеоло гияның дұрыс жолға 
қойылмаға нының нәтижесі. Осылайша, 
%мірлік мақсаттары соншалықты арзан 
қоғамда %мір сүріп жатырмыз. Рухани 
жаңғыру деген кезінде үлкен бағдарлама 
болды, бірақ оның да түпкі мәні тарих 
пен салт-дәстүрімізден немесе қазіргі 
жеткен жетістіктерімізді жырлаудан ары 
аса алмады. 

Үнемі кеуде соғып Қазақстан жерінде 
Менделеев кестесіндегі барлық элемент   
кездеседі деп мақтанамыз. Бірақ бұл 
Кеңес үкіметі кезінде Қ.Сәтпаев зерттеп 
қалдырған мәліметтер. Қазіргі таңда жер 
қойнауындағы пайдалы қазбаларымызға 
қатысты жаңа деректер бар ма немесе 
тың зерттеулер жасайтын жаңа геологтар 
қалыптасты ма? 

– Газ �ндірісі туралы айтсақ, елімізді 
то л ықтай газдандыру қаншалықты мүм -
кін? Неліктен бізде бұл әлі де �зекті проб-
лема?

– Соңғы кезде жаңадан ашылған та -
би ғи газ қорлары – жоқтың қасы. Екін-
шіден, мұнай-газ компаниялары %здері 
%ндірген газды бізге бергісі келмейді, се-
бебі мұнайға да, газға да белгіленген екі 
баға бар: дүниежүзілік нарық бекіткен 
баға, Қазақстан халқына тұтыну үшін 
арзан      датып қойылған баға. 6рине, бірін-
ші жолы шетелдік инвестор үшін тиім  -
дірек. Екіншіден, мұнай саласында отыр-
ған азаматтар газды %з қажеттілік     теріне 
де қолданады. Мысалы, Маңғыстау об-
лы    сында жарық с%ніп қалған сәтте, мұ-
най %ндірушілер газогенераторлардың 
к%мегіне жүгінді. 9йткені мұнай шығу 
үшін де атмосфералық қысым қажет. 
Оны екі түрлі жолмен алуға болады, бі  -
рінші ілеспе газ – шығып жатқан газды 
қайтадан жер астына жіберу арқылы. 
Екінші босаған орынға су құяды. 

Бизнес %з шаруашылығына мығым 
бол  ма са, «тістегеннің аузында, ұстаған-
ның қолында» кетерін жақсы біледі. Сон-
дықтан тиімсіз міндеттемелерін ба рынша 
азайтады. Осы себепті Қазақстан халқы 
жылына 18-20 млрд текше метр газ тұты-
натын болса, QazaqGaz осы к%лемде газ 
қорын табуы керек. Сол кезде ғана арқа-
ны кеңге салып, бутан, пропан шығара-
тын зауыт салсақ, халыққа және %ндіріске 
қажетті газды бере аламыз деп айта ала-
мыз. 9йткені уран, мұнай, газ, к%мір жә-
не жасыл энергетика секілді қуат к%зде  -
рі   нің ішінде ең тиімдісі және арзаны – газ. 
Бұл энергия к%зі техникалық және эко-
логиялық тұрғыдан жасыл энергетика 
к%здерінен кейінгі бірден-бір қауіпсіз 
қуат к%зі. Салыстырмалы түрде газдың 
қоршаған ортаға б%летін зиянды қосы  -
лыстары %те аз. Статистикаға сүйенсек, 
әлем тұрғындарының 57 пайызға жуығы 
газды пайдаланады. 2022 жылы %здеріңіз 
білетіндей, газ бағасы қымбаттаған тұста, 
газға деген сұраныс бұрқ ете қалды. Ха-
лық үкіметтен арзан бағада тұтынатын 
газбен қамтамасыз етуді талап етті. 
2019 жы лы Бейнеуден Қызылордаға 
дейін, одан бері Астанаға дейін созылып 
жатқан Сарыарқа газ құбырын салып 
бітірдік. Сол құбырдың салынуына 
1 млрд АҚШ долларына жуық қаражат 
жұмсалды. Бірақ біз әлі де халықты то  -
лық газбен қамтамасыз ете алмай отыр-
мыз. Екіншіден, Қазақстандағы газ құ-
быр ларының барлығы дерлік жаңарту ды 
қажет етеді. Адами фактордың үлесін 
азайту мақсатында бүгінде к%птеген %н   -
діріс орындары чиптар қойып, жұмыс 
процесін компьютер лендіруге бет бұруда, 
бірақ мұның барлығы қыруар қаржыны 
талап етеді. Газ-химия %неркәсібіне ке-
летін болсақ, Атыраудағы KPI зауыты 
20 жылдың ішінде салынды. Қазір біз 
тағы да екі зауыт салуды жоспарлап отыр-
мыз. Бірақ оған қажетті шикізатты қай-

дан аламыз? Бұл %те ұзақ уақытты та лап 
етеді. Инвестор болған күннің %зінде 
шикізат қорын табу ш%меле ш%птің 
ішінен ине іздегенмен бірдей. Бағыңа 
орай табылса жақсы, табылмаса ше? 

– Бұл тікелей кімнің жауапкершілігінде: 
ғылымның ба, мемлекеттің бе?

– Кез келген %ндіріс ғылыммен егіз 
жүруі қажет. Мұнай-газ саласындағы 
StandartOil, Chevron, LukOil секілді ірі 
дүниежүзілік компаниялардың жанында 
%ндірісті басқарып отырған менеджменті-
мен қатар, үлкен ғылыми оқу орындары 
немесе зертханалары бар. Бізде компа -
нияларды былай қойғанда мемлекеттік 
деңгейдегі ғылымның %зі тұралап қалды. 
Қазіргі таңда біз қандай академигімізбен 
мақтана аламыз? Жастардан қай ғалымды 
танисың десе, атын атай алмауы мүмкін, 
есесіне оншақты әртістер мен блогерлерді 
айтып береді. Бір ұйықтап тұрсаңыз, 
әлемде орташа есеппен 12-20 мамандық 
жойылып кетеді. Жаңа технология біз 
секілді ілесе алмай қалған елдерді сүйре -
леп бара жатыр деуге де болады. Алда 
келе жатқан алпауыт елдердің жетістік   -
терінің барлығы ғылымға аянбай ақша 
салып жатқанының арқасында. Ғылым -
ның дамуына толық еркіндік берген 
елдер соның нәтижесін к%ріп жатыр. 

– Ғылымға еркіндік беруді қалай 
түсінеміз? Бізде де қазір ғылымға к�птеген 
жағ дай жасалып жатқан секілді?

– Ғылымның дамуы үшін нақты үшін 
түрлі жағдай қажет, біріншісі – идея ре-
тінде қағазға түскен дүниені іске асыра -
тын %ндіріс қажет, екіншіден, сол техно-
ло    гияны меңгере алатын маман қажет, 
үшіншіден, нарықты зерттеу қажет. 
Шетел   дік компаниялар идеясымен бар-
ған ғалымның тек авторлық құқығын 
сатып алады. Ал мемлекетке барар бол   -
саңыз, қыруар құжаттың астында қала-
сыз. Зауыт салып берген күннің %зінде, 
маман таба алмай қиналасыз. Үшіншіден, 
теориялық тұрғыда бір б%лек, оған на -
рықта нақты сұраныс қандай оны да 
алдын ала анықтап алу қажет. Ғылымды 
мемлекеттік деңгейде қолдау дегенді қа-
лай түсінеміз? Мәселен, мемлекет бір 
ша ғын қала салар болса, су, жол, жарық 
секілді инфрақұрылымдарын орнатып 
береді. Сосын тұрғындар %з баспаналарын 
тұрғызып алады. Ауыл қалыптасқан кезде 
әлеуметтік нысандар бой к%тереді. Бірақ 
үкімет сол ауыл тұрғындарын жұмыспен 
қамтитындай жанынан шағын болса да 
%ндіріс ошағын салмайды. Жұмыс орны-
мен қамтамасыз етпейді. Нәтижесінде, 
бұл жағдай халықты урбанизацияның 
құр баны етіп немесе қалған азаматтар 
к%    лігімен жолаушы тасымалдап, күзетші 
болып күнін к%руге мәжбүр болады.

Ғылымда да тура осы жағдай. Мемле-
кет грант береді, тек сол ғалымды оқыта-
ды, бірақ ол идеяның толыққанды %нді-
ріске айналуын мақсат тұтпайды. Біз 
ер      кіндік деген ұғымды – жеңілдік деп 
түсі неміз, шын мәнісінде еркіндік деге -
німіз – ол дәлелдеу. Мен еркін %мір сү р-
уім үшін сен маған барлық дүниені тегін 
бер деген ұғымға түбегейлі қарсымын.

Бүгінде біздегі %ндірістің дамы     мауы на, 
электр қуатымен қамтамасыз етіл меу не   -
месе жылу электр стансала      рындағы қа зан-
  дықтардың жаңармауы секілді мәсе лелерге 
түптеп келгенде мем       лекеттің тарифті бір 
деңгейде ұстап қалуға тырыс  қаны себеп. 
Нарық субъек   тілеріне ха  лық     қа %німіңді 
арзан бер және түскен пай дадан %з тех    -
нологияңды %зің жаңарт дегендей талаптар 
қойылады. Бі  рақ ол мекемеде де адамдар 
жұмыс іс   тейді. Біз осылайша әлеуметтік 
маңызы бар %ндіріс орында    рының дамуы  -
на жеткілікті қара   жат қал    дыр    маймыз. Бір 
с%збен айт  қанда, жоспар   лы экономи-
каның шеңбе  рінен шыға ал     май келеміз. 

– Бұл мемлекеттің әлеуметтік жауап  -
кершілігін инвесторға арқалатумен тең се-
кілді. Бірақ азаматтық қоғам тарапынан 
мем лекеттік мүддені шетелдік инвестор -
лардың тәуекелінен жоғары қою қажет де ген 
талаптарды жиі естиміз. Бұған не дейсіз?

– Қазір инфляция бойынша ТМД 
елдері ішінде алғашқы орындамыз. Бізге 
инвестордың ығына жығылу экономи    -
калық тұрғыдан тиімсіз деп айтудың %зі 
ұят. Себебі ұлттық валютамыз әлсіреп 
бара жатса, балансты ұстап тұру үшін ин-
тервенция жасап Ұлттық банк миллион-
дап, АҚШ долларын сатып алады. Бұл 

жай ғана далаға кеткен қаражат деп есеп-
    тей беріңіз. Одан да сол кеткен ақшаға 
зауыттар салып экономиканы к%теруге 
күш жұмсауымыз қажет еді. Бүгінге дейін 
теңгені сүйкімді цифр қылып ұстап тұру 
үшін қанша қаражат жұмсалғаны туралы 
30 жылда жұмыс істеген қай үкімет бас-
шысы ашық мойындай алады? Елімізде 
қаншама зауыттар жұмыс істеп тұрған 
болса, отандық %німдеріміз экспортқа 
шығып, қазіргі таңда дербестендіре ал-
май отырған шикізатқа тәуелді экономи-
 калық ахуалымызды реттеуге мүмкіндік 
алар едік. Ұлттық негізіміз күшейген 
жағ   дайда тіпті интервенция жасаудың 
қажеті де жоқ. Қарызын жаба салып, 
банк терді де, халықты да жаман үйретіп 
жатқан жоқпыз ба деп ойлаймын. 9зінің 
алған ақшасына %зі жауапты емес, ая-
ғында үкімет кінәлі болып шығатын 
адам дар сорты қайдан пайда болды? 
Онда әділдік үшін шағын және орта 
бизнес %кілдерінің де несиелерін жауып 
берейік. Мұның түбіне жете алмайсыз. 

Экономикалық к%рмелерге барсаңыз 
да қазақтың бауырсағы, шұбаты мен қы-
мызы, құртынан басқа не к%руге болады? 
9зіміз тұтынып отырған тауарлардың 
70-80 пайызын %зімізде %ндірмей, ұлттық 
валютамызды күшейтеміз, инфляцияны 
т%мендетеміз деу қисынсыз. Қазір не 
тең     гені тұрақтандыра алмаймыз, не ин-
вес       торларға тиімді шарттармен жұмыс 
істеуге ұсыныс жасай алмаймыз. 

Нарықта ең бастысы – сұраныс. Одан 
кейінгі орында сапа, бәсекелестік және 
ұсы  ныс жүреді. Сондықтан сұраныс ту ғы-
зып, бәсекелестік орта қалыптастыра ал   -
сақ, біз инвесторға %з шарттарымызды 
қояр едік. Шындығында, қазіргі ішкі эко   -
но      микалық заңдылықтарымыз моно    по    -
листерге де, тапқан табысының жар  ты    сын 
тамағына жұмсап отырған ха  лыққа да 
тиімсіз. 

Кешегі Жолдауда QazaqGaz акциясын 
сатылымға шығару туралы ұсыныс бол-
ды. Осы секілді 2005 жылдары мемле  -
кеттік деңгейде ҚазМұнайГаз акцияла  -
рын сату туралы айтыла бастады. Бірақ 
оның акциялары былтыр ғана сатылымға 
шықты. Акцияны сату дегеніміз – пайда-
лы компанияға айналу. Екіншіден, ол да 
ертең мемлекеттің халық алдындағы уә -
де       сін орындау жолында қызмет етіп, 
әлеуметтік жауапкершіліктен ары аса 
алмай пайдаға кенеле алмаса, %ндірген 
газын арзанға сатып, %з шығынын ақтай 
алмаса ше? Жоғарыда айтып %ткеніміз   -
дей, кез келген экономикалық бағдарлама 
инвестиция арқылы жүзеге асырылады. 
Ал инвестормен жұмыс істеу үшін келі   -
сімді долларға негіздеу немесе тариф 
бойын ша тиімді шарттар ұсынуымыз 
қажет. 6рине, %ндірілген газдың 50 пайы-
зын арзан бағада ішкі тұтынысқа %ткізу 
қажет болса, келісімге келу қиындайды.

– Ғылымға негізделген экономика деп 
жатамыз, бірақ қай саланы алып қарасақ 
та кадр мәселесін айналып �ту қиын. Біз 
жал  пы техникаға бейім жастардың әлеуе-
тін қаншалықты пайдаланып отырмыз?

– Мұның мынадай әдемі шешімі бар. 
Біз қазір 1,5 млн халық жұмыссыз деп 
есеп   тейміз. Қалған 4,5 млн халық тұрақты 
жұмыс істеп жатыр ма? Халық арасында 
ертеңгі күнге деген сенімсіздік %те кү -
шейіп кеткен. Сондықтан ең алдымен, 
тұ рақты сенімді жұмыс орындарымен 
қам   тамасыз етуіміз қажет. 

Халық арасында үлгі тұтар тұлға қа-
лып          тастыру – қазіргі коммуникация жә не 
ақпарат құралдарының жауапкер ші    лігін  -
де. Бүгінгі телеарна мен әлеу        меттік 
желілер жастарға %те үлкен зиянын тигізіп 
жатыр. Себебі олар ма ман дықты сүюді 
емес, жеңіл жолмен ақ  ша табуды к%п на   -
сихаттап кетті. Жылына 20 миллион тон    -
на мұнай алу үшін жұмыс істеп жатқан 
бұр          ғылаушы әншілер мен блогерлер, не      
болмаса спортшылардан мәр тебесі биік.

Сондай-ақ болашақпен оқып келген 
жастарымыздың да әлеуетін толыққанды 
пайдалануымыз қажет. Бүгінге дейін шетел-
     де білім алып келген жастардың %з са ла     -
сында %згерістер енгізіп, алға сүйреп келе 
жат    қанына куә боламыз деп үміт үз бедік. 
Дегенмен қай салада болмасын, маман 
тапшылығы күн тәртібінен түспей келеді. 

– �ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан Кәмила ЕРКІН

Дүниежүзілік банктің алға қойған басты мақсаты – әлемдік 
экологияға ор ны толмас зиян келтіретін энергия к�зде ріне қаражат 
б�луді азайту. Қалай болған да да, бүгінгі байлықтан Жерді осы қал    -

пында сақтап қалу мәселесі әлде қайда қымбатырақ. Сондықтан 
мемлекет жасыл энергияға к�ңіл б�лмесе немесе жобада осындай 

бағдарламалар қамтыл маса, Дүниежүзілік банк қаражат беруден бас 
тартуы мүмкін.

ТАУАРДЫ 
ӨЗІМІЗДЕ ӨНДІРСЕК, 

ҰЛТТЫҚ ЭКОНОМИКА  
КҮШЕЙМЕК

ЫҚОВ, 
омист: 
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БАҒАЛАСАҢ – КИІМІҢДІ БАҒАЛА!
�азір елімізді� жасы мен кәрісі �ытайды� Ханчжоу �аласында �тіп жат�ан 

Азия ойындарында�ы спортшыларымызды� тілеуін тілеп, та�ымын �ысып 
отыр. !лбетте, байра�ты бәсекеде ел намысы #шін сын�а т#сіп жат�ан 
спортшыларымызды� барлы� жа�дайы жасал�аны д$рыс. К#ні кеше сонда�ы 
маунтинбайктен �аза�стан �$рамасыны� спортшысы Алина Сар�$лова 
спорт киімдеріні� сын к�термейтінін, ая�киім мен жейдені� жыртыла 
беретінін айтып, видео жарияла�ан болатын. Осы�ан �атысты біз де а�парат 
іздеп к�рдік.

«Халықаралық талаптарға сәйкес, 
бұл келісімшарттар екі жақтың �зара 
келісімі болса ғана жарияланады. Егер 
келісімді жария ету талабы нақты қойыл-
  са, онда біз аталған үш алпауыт кен ор    -
нының иелеріне тиісті талапта    рымызды 
қоятын боламыз», – деді Энер    гетика 
вице-министрі Асхат Хасенов.

Ол )БК-лер мүлдем құпия еместігін, 
оларға қатысты кейбір ақпарат жария   -
ланып тұратынын жеткізді. 

«)німді б�лісу келісімшарттарына 
қатысты арнайы тұрақтылық берілген. 
Олардың шарттары қайта қарауға жат-
пайды. Бірақ олар туралы мүлдем, еш -
қандай ақпарат жоқ деуге болмайды. 
Ашық ақпараттар бар: олардың эколо    -
гиялық міндеттемелерінің орындалуы, 
қанша салық т�леп жатқаны, қандай 
�ңірлерге әлеуметтік-экономикалық к�-
 мек к�рсететіні анық. Келісімшарт  тарға 
қосымша басқа да шаралар қам тылуы 
үшін Мәжіліс пен Үкімет ара сында ар   -
найы жұмыс тобы құрылды, оған депутат 
Еділ Жаңбыршин басшы   лық жасайды. 
Сол жұмыс тобында қандай ақпарат-
тарды ашық жариялау бойынша жұмыс 
істей   міз», – деді Энергетика вице-
министрі.

Б�ЛІСУ ЕМЕС, 
ҚАНАУ СИЯҚТЫ

Бұған дейін тараған дерек бойынша 
Қазақстан тарапы тек бір )БК бойынша 
2022 жылдың қорытындысында инвес  -
торларға 2 млрд 595 миллион доллар 
немесе 1,2 триллион теңге артық т�лен   -
ге    нін анықтап, дауласып жатқан к�ріне-
ді. Сарапшылар жалпы сома бұдан әлде-
қайда к�п екеніне сенімді. 

Мұнай-газ саласының сарапшысы, 
Мұнай сервисі компаниялары одағының 
басшысы Нұрлан Жұмағұловтың мәлі   -
метінше, Қашағанның )БК-сі бойынша 
�телетін шығындарға қатысты дау сома-
 сы 15 млрд доллардан асып кеткен. 

«2022 жылға арналған жылдық есе  -
бінде «ҚазМұнайГаз» ұлттық компания-
  сы дауға іліккен �телетін шығындардағы 

�з үлесі былтырғы 31 желтоқсанның 
�зін  де 2,6 млрд долларға жеткенін мә-
лім деді. ҚМГ-ның Қашағандағы үлесі 
16,88% екенін ескерсек, даулы шығыс    -
тар   ға  қатысты претензия сомасы 
2023 жыл    дың басында 15,4 млрд доллар-
 дан асты! Себебі, бұған дейін даулы шы-
  ғыс тардың ауқымы 13 млрд долларға 
жет  кені жария болған. Бірақ бұл сома 
2010-2018 жылдарды, яғни жаңа, қазіргі 
менедж  мент келгенге дейінгі кезеңді 
ғана қам   тиды. Содан бері даулы шығыс-
   тар ауқы  мы бірнеше миллиардқа �сті», – 
деді сарапшы. 

Атап �ту керек, бұрынғы жылдары 
Қа      шаған жобасы бойынша уәкілетті ор   -
ган функциялары Энергетика ми    нистр  -
лігіне берілген еді. Ал 2016 жылғы 
20 мау     сымда Қазақстан Үкіметі №355  
қау             лы           сымен «PSA» ЖШС-ін )нім 
б�лісу келісімшарттары бойынша уә-
кілетті ор  ган ретінде бекітті. 2022 жылғы 
9 жел   тоқ     сан    нан кейін «Samruk-Kazyna 
Trust» корпоративтік қоры осы «PSA» 
ЖШС-і нің жалғыз қатысушысы болып 
та      ныл ды. 

Демек, )БК саласының тізгіні Са-
мұрық-Қазынаның қолына табысталған. 
Компания )БК-лерге қатысты �згеріс-
тер енгізуге тырысуда. Мысалы, Қашаған 
жобасында теңіз түбін тереңдету жұмыс-
    тарына бағытталған 280 млн долларды 
«PSA» тарапынан �телетін шығынға 
жатқызудан бас тартты. Ол шығысты 
инвесторлар �здері к�теруі тиіс. 

Hйтпесе, )нім б�лісу шартындағы 
ол қылықтарды пайдаланып, жатжұрттық 
инвесторлар яхта, вилла сияқты қымбат 
сатып алуларын, әлем бойынша саяхат -
тарын да )БК шығыстарына жатқыза 
салғаны айтылып жүр. Оларды қазақ елі 
�з мұнайымен �тейді. Үкімет енді ғана 
азу танытып, кейбірін �теуден бас тарта 
бастады. Инвестор болса, «Қайда бара -
сың, келісім бар, т�лейсің» деп табан-
дайды.

Қалай болғанда, бәрін халықаралық 
арбитраж шешеді. Тараптар т�релік сұ-
рап, соған жүгінді. 

кезінде спортшылардың эмоцияларына 
түсіністікпен қарайтынын, қазір спорт-
шыларға қажетті жағдай жасау үшін бар-
лық бағытта жұмыс істеліп жатқанын 
атап �тті.

Б�СЕКЕЛЕСТІК КЕРЕК
Сонымен қатар осы мәселе бойынша 

Туризм және спорт министрлігінің 
ресми �кілі М�лдір Hбдуалиева да түсі-
ніктеме беріп, Азия ойындарынан кейін 
арнайы комиссия құрылып, спортшы-
лардың түрлі жарыстарда �нер к�рсетуі 
үшін спорттық форма дайындау мәсе   -
лелерін зерттейтінін жеткізді.

Жалпы осы уақытқа дейін ZIBROO 
спорттық киімінің қазақстандық �ндіру-
шісі біршама олимпиадалардағы спорт-
шыларымыздың киімін тігіп келген еді. 
Мәселен, былтыр Бейжіңде �ткен қысқы 
ойын дар дағы киімді де аталған компания 
мойынына алған болатын. Сол кезде 
Халықаралық Олимпиада комитеті Бей-
жіңдегі қысқы ойындардағы ұлттық 
құраманың үздік сәнді киім үлгісі тізімін 
жа риялап, үздіктердің қатарына қазақ-
стандық спортшылардың киім үлгісі 
кіргендігін хабарлаған еді. Ол кезде ZI-
BROO спорттық киімінің қазақстандық 
�ндірушісі ресейлік дизайнер Дмитрий 
Шишкинмен Бейжің 2022 үшін ынты-
мақтасқан болатын. Сондай-ақ ХОК �з 
шолуында Forbes журналына сілтеме 
жасап, қазақстандық спортшылардың 
киімін «ең жақсы сән дипломатиясы» 
деп атады. Бұған дейін америкалық 
басылым Қазақстанның Олимпиадалық 

формасын да Бейжіңдегі ойындарда ең 
стильді киімдер рейтингіне қосқан бола-
  тын. Қазақстанмен қатар Халық аралық 
Олимпиада комитеті мен Forbes АҚШ, 
Канада, Ресей, Қытай, Швеция және 
Гер мания спортшыларының образдарын 
ерекше атап �тті. Сонымен қатар сол 
қысқы Олимпиадада қазақстандық ту 
ұстаушылардың костюмі спорт шарасы-
ның тарихындағы ең үздік киім үлгісі деп 
танылған еді. Бұл туралы Ұлттық олим-
пиада комитетінің бас хатшысы Андрей 
Крюков мәлімдеген болатын. Онда елі-
міздің туын коньки тебуші Екатерина 
Айдова мен шорт-трекші Абзал Hжіға -
лиев ұстаған еді. Олар Сақ патшайымы 
Тұмар мен қазақ батырының бейнесіндегі 
тарихи үлгідегі киім киіп шыққан бола-
тын. Сонымен қатар Токиодағы жазғы 
Олимпиада ойындарында да қазақстан-
дық спортшылардың киімі үздік сән үл-
гісі деп танылған.

Осы ретте біз осындай спорттық 
киім  дер тігіп, елімізде танымал спорттық 
іс-шараларға демеушілік етіп жүрген 
Cham pion.Kaz компаниясының бас -
шысы Ернар Үсенбаевтың пікірін білген 
едік. Оның айтуынша, спортшы   лары-
мыздың формасын тігуде елімізде бәсе-
келестікті арттыру керек. 

«ZIBROO спорттық киімінің қазақ -
стандық �ндірушілері еліміздегі спорт  -
шыларға олимпиададағы киімдерін 
20 жылдан аса уақыттан бері дайындап 
ке ле жатыр. Оларға бәсекелес компа -
ниялар жоқ дегенге сенбеймін. Бар. 
Бірақ келісім шарт нәти жесінен осы ком-
 па   нияны ғана к�ріп келеміз. Жалпы 
спортшыла   рымыздың үстіне кигендері 
шет елде сынға қалмас үшін, сапасы 
жақсы болуы үшін аталған салада біраз 
�згерістер қа жет етіп тұр. Біздің отан   дық 
спорттық киім брэнді де аталған кон-
курс тарға қатысқан болатын. Бірақ 
�кінішке қарай, біз �те алмадық. Егер 
бізге осындай мүмкіндік келсе, ешқандай 
пайданы ғана ойламай, еліміздің намысы 
үшін барлық мүмкіндігімізді пайдала -
натын едік», – дейді ол. 

Бүгінде Қытайға Азияның 45 елінен 
15 мыңнан астам спортшы бақ сынасып, 
олар спорттың 40 түрінен 481 медаль 
жиынтығын сарапқа салуда. Ал еліміздің 
атынан спорттың 30 түрінен 525 спортшы 
қатысып жатыр. Алдағы уақытта спорт-
шыларымыз сапасыз киіммен �здерін 
жайсыз сезінбес үшін осы мәселеге қа-
тысты құрылған комиссия тиісті шешім 
шығарады деп үміттенеміз. 

Елдос СЕНБАЙ

Наурызбек САРША
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�БК-нің қазақстандық саналы қо ғамды, сарапшыларды 
кіжіндіретіні де осыдан. �лемдегі аз шоғыр ғана «супер   ги   -

ганттың» үшеуін иемденген Қазақ     стан д а, Ұлттық банктің 
дерегінше, ха    лық тың 90%-ының табысы айына 

151 мың теңгеден аспайды.

ӨНІМ БӨЛІСУ: ҚАЗЫНА ӨНІМ БӨЛІСУ: ҚАЗЫНА 
ИЕСІНІҢ ҚАҚЫСЫ ҚАЙДА?ИЕСІНІҢ ҚАҚЫСЫ ҚАЙДА?

Киетін киімнің сапасына шағым -
данып, бейнеүндеу жариялаған спортшы 
Алина Сарқұлованың айтуынша, спорт-
  шыларға берілген киім формалары бір 
рет  тік қана киілетін киім секілді. 

«Бізге берілген форма туралы не айта 
аламын? Кроссовкамыз жарамсыз. Мен 
кроссовкаммен екі рет қана жүрдім. 
Екін     ші рет кигенде табаны ажырап кет-
ті. Жейдемді қараңыздаршы, жіптері 
с�гі   тіліп жатыр. Шалбарымыз да дәл 
сон  дай. Жіптері сетінеп, жыртылып 
кетті. Спорт       тық формамыз бір киюге 
ғана жа  райды. Біздегі жағдай осын-
дай», – дейді Сарқұлова бейнежазбада. 

Алина Сарқұлованың шағымына 
Азия ойындарының спортшыларына 
арнап киім тіккен «КазСпо-N компа   -
ниясы «Zibroo» ЖШС басшысы Елена 
Свечникова компанияның әлеуметтік 
парақшасында жауап берді. «Зибро ком-
паниясы крассовкалар мен бейсбол   -
каларды �ндірмейді. Видеодағы айтқан 
крассовкадағы жағдай біздің �німімізге 
кірмейді. Ал поло жейделеріндегі жыр  -
тық   қа келетін болсақ, ол 100 пайыз тү   рік 
матасынан жасалған. Видеода бай қа   -
ғанымыздай, жыртық шынтаққа жете 
бере жерде жейденің қол жеңінің жие  -
гін   де болғаны к�рініп тұр. Яғни, бұл жең 
сыртқы қандай да бір әсерлерден болма-
  са жыртылуы мүмкін емес. Ал шал  ба-
рына келетін болсақ, видеода оның са-
пасыз    дығына дәлел келтірмеген. Мен 
сонда да түсініктеме бере кетейін, бұл 
шалбардың матасы ресейлік ком па  -
нияның �німі. Са пасы жақсы», – деп 
мәлімдеді ол. 

СПОРТТЫҚ ФОРМАҒА 
110 208 000 ТЕҢГЕ ЖҰМСАЛҒАН БА?

Ал «Hділдік жолы» РҚБ атқарушы 
директоры Дидар Смағұлов әлеуметтік 
парақшасында спорт комитетін сынға 

алып, бұрынғы Мәдениет және спорт 
министрлігі Азия ойындарына қаты-
сатын спортшы   лардың киімі үшін бюд-
жет тен 110 208 000 теңге жұмсағанын 
жеткізді. 

«Спорт комитеті Азия ойындарына 
қатысу үшін формаға (аяқ киімсіз) 110 208 
000 теңге жұмсады. 600 жинақ үшін. 
Келісімшарт, әрине, бір ғана та     раппен, 
ешқандай конкурссыз жасал ған. Небәрі 2 

жылдың ішінде Спортты дамы    ту ди  -
рекциясы формаға 1 164 683 520 тең ге 
жұмсаған және барлық келісім шарттар бір 
к�зден жасалған», – делінген жаз бада.

Ал кеше Туризм және спорт министр-
лігінің Спортты дамыту дирекциясы 
ұлттық құрама спортшыларының киі-
міне байланысты мәлімдеме жасады.

«Қолданыстағы заңнама бойынша 
спорттық киім-кешек тізілімге кіретін 
және индустриялық сертификаты мен 
СТ-KZ сертификаты бар отандық тауар 
�ндірушілерден сатып алынуы тиіс. 
Спорттық форма осы сертификаты бар 
�ндірушілерден сатып алынды. Айта 
кету керек, индустриялық сертификаты 
мен СТ-KZ сертификаты бар отандық 
�ндірушілер саны аз.  «КазСпо-N 
компаниясы «Zibroo» ЖШС, ЖК 79-шы 

КВАРТАЛ және «ТОРИ КОМПАНИ» 
ЖШС-мен шарт жасалды. 

Жеткізу толық к�лемде жүзеге асы -
рылды. Мысалы, Zibroo компаниясы 
біз дің спортшылардың Олимпиада және 
Азия ойындарына қатысуы үшін жаб-
дық  тарды тігіп, �зін адал жеткізуші 
ретінде к�рсетті. Спорттық жабдық  -
тардың дизайны бірнеше рет әлемдік 
аренадағы ең жақсылардың бірі ретінде 
атап �тілді. Сондай-ақ, жеткізуші ком -
па   ниялар қажет болған жағдайда фор -
маны ауыстырып беруге дайын. Бұған 
дейін дизайн мен сапасы феде рация 
�кілдері мен келісілген болатын және 
спорт  шылар тарапынан шағым түскен 
жоқ», – делінген мәлімдемеде.

Сонымен бірге дирекция Азия ойын-
дарында осындай жауапты сайыстар 

(Басы 1-бетте)

Тиісінше, аталған әлемдік алыпта-
рымыздың тізгіні де Қазақстанның 
емес, шетелдіктердің қолында. Олар 
әри не, бірінші кезекте �з қалталарын 
толты   ру дың қамын жасайды да, Қазақ-
станды �рге сүйреуге бас қатыра бе р-
мейді.

– Олардың жобалық шешімдері қа л-
пымен импорттық материалдар мен 
құрылғыларға негізделеді. Бұл отандық 
�ндірушілерді мұнай-газ саласындағы 
жобалардан шеттетеді. Соның кесірінен, 
Теңіз, Қашаған, Қарашығанақтың ірі 
жобаларындағы тауарлардың жергілікті 
үле сі, яғни қазақстандық мазмұн 5 па   -
йыз          ға да жетпейді. Үкімет жергілікті 
ин женерлер мен компанияларды мін -
дет ті түрде тарта отырып, жобалық ди  -
зайн-офистерді Қазақстанға к�шіруге 
ықпал етуге тиіс, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мынадай «қызықты» дерек назар ау-
дартады: ол қандай компаниялардың �зі 
�ндірген әрбір тонна мұнайдан ел қазы-
насына барынша к�п салық т�легенін 
к�рсетеді. Бұл ретте жер астынан жы  лы-
 на 500 мың тоннадан астам қара ал   тын 
шығаратын ірі 15 компания алынды. 
Еліміздегі бір жылғы бүкіл мұнай �н  -
дірісінің 92%-ы солардың үлесінде. 

Бұл к�шті Теңіз, Қашаған, Қарашы  -
ғанақ бастап тұруы шарт. 2022 жылғы 
де     рек бойынша, ішінара ғана солай бол-
ды: Қарашығанақ Петролеум Компани 
(ҚПО) әрбір тонна мұнайдан елге 
89 мың теңгеден салық т�леп, бірінші 
тұ   ғырға к�терілді (бұрын бірінші тұғыр-
да Қазгер мұнай тұратын). Екінші орын-
 ға Тимур Құлыбаевтың «Каспий нефть» 
компа   ния  сы шықты – 71 мың теңге. 
Үштікті қазақ-қытай бірлескен кәсіп-
орны сана   латын «Қаражан  басмұнай» 
АҚ тұйық   тады: 1 тоннасынан 66 453 тең-
  геден т�леді. 

Теңіз алыбын басыбайлы астына бас-
 қан Теңізшевройл тек т�ртінші орын   да: 
64 136 теңге. Ары қарай тізімді негі    зінен 
«ҚазМұнайГаз» ұлттық компаниясына 
тиесілі еншілес кәсіпорындар тол-
тырды. 

Масқара болғанда, супералып Қаша-
  ған кен орнын игеріп жатқан North 
Caspian Operating Company N.V. (NCOC) 
т�ле гені ащы кекесін ғана тудырғандай: 
1 тонна қара алтыннан 9 257 теңгеден 

салық аударыпты. Сонымен бірге ол қа-
зақтың қазынасын тезірек әрі к�бірек 
�ндіріп алуға жанталасуда және бұл 
ж�нінен екінші орынға шықты. Оның 
алдына түскен ТШО бір жылда 26,5 мил-
лионнан астам тонна,  ал  NCOC 
16,2 миллионнан артық тонна қара 
алтын �ндіріпті (NRG monitor дерегі). 

ҚАЗАҚСТАНҒА 
ҚАНША ТАБЫС ТҮСЕДІ?

Сарапшылардың түсіндіруінше, бұ  -
рынғы билік бекіткен )нім б�лісу келі-
сімшарттары ()БК) қазақстандық ірі 
кен орындарын шетелдік инвестор лар   -
дың қанжығасына байлап берді. )йткені 
бұл келісімшарттар COST oil және 
PROFIT oil қағидаттарына құрыл ған. 
Қара    пайым тілмен айтқанда, қазақ жері-
нің қойнауынан шығарылған әрбір б�ш-
ке-баррельді екі б�лікке б�луге болады. 

Бірінші б�лігі инвесторлардың кен  
орнын игеруге жұмсаған шығындарын 
«жа буға» бағытталады. Екінші б�лігі – 
инвестор-қожайынның, соның ішінде 
кон сорциум қатысушыларының табы-
сын, �зге де т�лемдерін т�леуге кетеді. 
Сонда Конституцияға сай, сол ен бай-
лық тың иесі саналатын халыққа не қала-
ды? Салық қана. 

)БК-нің қазақстандық саналы қо-
ғамды, сарапшыларды кіжіндіретіні де 
осыдан. Hлемдегі аз шоғыр ғана «супер-
  ги    ганттың» үшеуін иемденген Қазақ    -
стан д а, Ұлттық банктің дерегінше, ха   -
лық тың 90%-ының табысы айына 
151 мың теңгеден аспайды. 

Мысалы, дамыған елдерді айтпаған  -
ның �зінде, тіпті Ресейде )нім б�лісу 
келісімшарттары деген жоқ. Соның ар-
қа  сында Ресей әрбір кен орнынан түсе-
тін табыстың жартысынан артығын ел 
қазынасына алып қояды. 

Салаға жауапты мамандар респуб   -
ликада бекітілген әрбір )БК-нің т�л 
ерек шелігі, детальдері мен нюанстары 

ба  рын алға тартып, ақталады. Нәти       -
жесінде, әрқайсысының мемлекетке 
т�  лей      тіні келісімшарттың ерекшелік -
теріне, )БК бекітілген жылдағы мұнай 
құнына, сатылған к�мірсутектің орташа 
құнына және басқасына байланысты 
к�рінеді. Алайда ол келісімшарттардың 
егжей-тегжейін ел білмейді. Билік әлі 
күнге жасырып ұстап отыр. 

Осыған байланысты Мәжіліс депу-
таттары халық тілегіне құлақ асатын 
мем   лекет қағидаты аясында )нім б�лісу 
келісімшарттарының жай-жапсарын 
жұртшылыққа жария етуді сұрай бас-
тады. Биылғы сәуірде «Ақ жол» партиясы 
Үкіметке тиісті депутаттық сауалын 
жол даған. Таяуда Мәжілістің жалпы 
оты   рысында бұл мәселені депутат Ба-
қытжан Базарбек к�терді. 

«1997 жылдан бері елдегі барлық мұ-
най кен орны инвесторлардың қо  лында: 
оның ішінде «Теңіз», «Қарашығанақ», 
«Қаша ған» да бар. )кінішке қарай, олар-
ға қатысты шетелдік инвес    торлар мен 
ара     да бекітілген келісім  шарттардың бү  ге-
шіге сін халық осы уақытқа дейін біл мей-
 ді. Конституция бойынша ха лық – жер -
дің және жер қойнауындағы бай              лық       тың 
иесі. Hлгі келісімшарттар қан дай талап  -
тар    мен бекітілген?» – деген депутат Үкі -
мет           тен еліміздегі үш супер гигантқа қа     тыс               т ы 
)БК шарттарын ашып, халыққа жа          рия -
лауға қаншалықты дайын екенін сұ   рады. 

Үкімет �кілдері оған дайын емесін 
мәлімдеді. 



ҮНДІСТАНДА

Ұлттық академиялық кітапханада �ткен 
кон ференцияға мәдениет пен қоғам қай-
рат керлері, жазушылар мен зиялы қауым 
�кіл дері қатысты. Келген қонақтарға Орал-
хан Б�кейдің 80 жылдығына арналған ме-
рей тойлық медаль салтанатты түрде табыс-
та лып, «Шолпандай таң алдында туып-бат-
ты» деген кітаптың тұсауы кесілді. 

Оралхан Б�кейдің 80 жылдығына ар-
нал ған шаралар жазушының туған жері 
Шы ғыс Қазақстан облысындағы Катон-
қара ғай ауданынан басталып, іс-шара 28-30 
қыр күйек күндері Алматы қаласында жал-
ға сады.

Аталған жиында жазушы, драматург 
Жол тай 1лмашұлы с�з алып, «Менде 1993 
жы лы Үндістаннан келген факс бар, қол-
мен жазылған. Нұрт�ре, сенің қолың ба? 
Кім дікі екенін білмедім, сол құжатты бір 
жер ге сақтап қойып едім», – деді.

Адамның жады қиын нәрсе. «Ұмыт-
пай мын» дегеніңді лезде ұмытып кетесің 
кейде. Жол тай ағамыздың с�зі мидың 
қырық қат пар қыртысында жатқан со-
нау – 1993 жыл ғы, осыдан отыз жыл 
бұрынғы оқиға лар ды к�з алдыма қайта 
тізбектеген еді.

...Үндістанның астанасы – Дели. 1йгілі 
«Тәж-Махал» мейманханасы. Он бірінші 
қа бат...Оралхан ағаның б�лмесі...

...Кірген беттегі сол жақ қабырғаға қап-
тал дас қойылған т�сек... 1демі ұйқыға 
ба тып жатқан әйгілі қаламгер... оң қолы 
кеу де тұсында... Арпалыстың, не қина лыс-
тың жұрнағы жоқ... Қимылсыз... жансыз...

«Ораға, ағатай, тұрыңызшы», – деп 
аңы раған қалпымыз...

Оралхан ағадан осылай – дәл 49 жа-
сында, б�тен ел, жырақ мекенде айырылып 
қа ламыз деп ойладық па? Сең соққандай, 
т�    беден біреу қос қолдап ұрғандай, есең гі-
реп қалдық. 

«Дәрігер келді, полицейлер келді... 
Сол   қылдап жылап жүрміз... «Қазақстанға, 
елге хабар айталық» дедік. Айттық. «Труд» 
га зетінің Үндістандағы тілшісі азамат екен, 
к�п к�мектесті. Орағаңды сонда жерлейміз 
деген де әңгіме болды. Біз «онда елге қайт-
пай мыз» деп мәлімдедік... Медициналық 
са рап тама ажал «жүректен болды» деген 
қо рытынды шығарды... Бальзамдалған, 
та   бытқа салынған Орағаңды алып елге 
кайт тық...»

«Жас Алаш» газетінде жарияланған 
«Асау жүрек аяғын шалыс басқан» деген 
ес телігімізде осылай жазыппыз.

1лгі Жолтай айтқан факстегі мәтінді 
Еркін Қыдырдың к�з жасы ақ қағазға та-
мып отырып жазғаны...

Алпысбай Шымырбайдың шырылдап, 
үн ді ліктермен біресе урду, біресе хинди 
ті лінд е мән-жайды түсіндіре алмай зыр 
жү гіргені...

Татьяна Костина мен Татьяна Жур бен-
ко ның состиып, не істерге амал таппай тұр-
ға ны...

Үнді тарапынан «Қайтыс болған кісіні 
Ин дияда жерлейміз. Сіздер қайта бере сіз-
дер» деген �ктемдеу с�здері...

Бәрі-бәрі кино лентасындай к�з алды-
ма қайта келді.

Мамырдың он алтысы күні, кешке қа-
рай Қазақстан делегациясының құрметіне 
сал танатты қонақасы берілді. Он бесі күн-
гі кеш те, Аградан келген соң біз к�пке 
дейін ұйық таған жоқпыз. Талай әңгіме 
соқтық. Ора ғаң �зінің жазғандары ж�нінде, 
Анато лий Ким туралы, оның аудармасы 
туралы к�п әңгіме айтты. Кейбір дүние-
лерін қайта жазсам, қайта қарасам деп 
жүргенін естідік.

Бәрі де к�рген түстей. Кеше ғана жай раң 
кағып ортамызда жүрген Орағаң еңді жоқ. 
Aлді деуге сенбейміз. Aлдіге қи май мыз. 
Жы лап-еңіреп жүріп ойлағанымыз – қайт-
кен күнде де Оралхан Б�кейді туған елге 
жеткізу болды.

– Біз Қазақстан мемлекетінің атынан 
кел дік. Делегациямыздың басшысы – к�р-
нек ті жазушы, Мемлекеттік сыйлықтың 
лау реаты Оралхан Б�кей. Ол кісінің мәйтін 
Үн дістанда қалдырып, Қазақстанға қалай 

Ора ғаң ның денесін Қазақстанға алып 
қайтатын бол дық.

Делиден Ташкентке дейін қиналмай 
ұшып келдік. 

Қиындықтың к�кесін Ташкентте к�р-
дік. Aзбекстан әуежайында «табытты 
ашың дар, мүмкін сендер есірткі әкеле жат-
қан шығарсыңдар...», – деп кеденшілер 
кер гісін келіп. Шымкенттен жеткен Үкімет 
жі берген ұшақта «Казахстанская правда» 
га зеті бар екен. Онда Оралхан Б�кейдің 
су реті басылып, Президент қол қойған 
қазанама жарияланыпты. Aзбектерге соны 
к�рсетіп, «1келе жатқанымыз тегін адам 
емес, үлкен жазушы, Президент білетін 
адам, ертең бірдеңе болса, �здерің жауап 

Ж
а�ында Астанада 
к�рнекті жазушы, 
драматург, журналист 
Оралхан Б�кейді� 

80 жылды�ына арнал�ан жиын 
�тті. Шаралар легі Оралхан 
Б�кейді� 80 жылды�ына орай 
�мірі мен шы�армашылы�ына 
арнал�ан кітап к�рмесінен 
басталды. К�рнекті жазушыны� 
мерейтойына орай Президент 
$асым-Жомарт То�аевты� 
атынан ресми �(тты�тау хаты 
табысталды. «Оралхан Б�кей – 
(лт руханиятыны� к�кжиегін 
ке�ейтуге зор *лес �ос�ан 
біртуар т(л�а. $арымды �а-
ламгер әдебиет әлеміне ал�аш 
�адам бас�ан сәттен бастап 
шо�ты�ы биік шы�армаларымен 
о�ырман �ауымны� ы�ыласына 
б�ленді. Жазушыны� жау/ар 
м(ралары к�птеген шет тіліне 
аударылды, пьесалары 
елімізді� іргелі �нер ордаларын-
да �ойы лып, к�рермен к�зайы-
мына айналды. «Алтайды� 
Керб(�ысы» атан�ан ерекше 
дарын иесіні� шы�армашылы� 
жолы, азаматты� (станымы 
және �айраткерлік �асиеті – 
жастар�а әрдайым *лгі-�неге. 
Оны� мол әдеби м(расы әлі 
талай (рпа��а рухани азы� бола 
беретіні с�зсіз» делінген �(т-
ты�тау хатта. 

тық. Оралхан бетімнен сүйді. Балаларын 
бі раз еміренді. Мен әзілдеп: «Байқа, ин-
диян калармен махаббат құрып кетпе», – 
де  дім. Ол да жайраңдай күліп: «Сен де 
бай  қа, мен жоқта қыдырушы болма», – де-
ді. С�йтіп, әдетімізше әзілдей қоштасып, 
па памызды алыс жолға шығарып салдық. 
Арада екі-үш минут �тер-�тпестен есік 
қоңы рауы шылдыр ете қалды. Есікті аш сам, 
Оралханым тұр. «Үнді мұхитына суға түс-
кенде киетін киімімді алмаппын ғой», – 
дейді. Мен ренжіп: «Кірме, кірме, қазір 
әке  ліп беремін, соған бола несіне орал-
дың?» – деп жүгіріп кеттім. Менің түсінігім-
де – ұзақ жолға бара жатқанда үйге екінші 
рет кайтып келу жаман ырым. Орыстар: 
«Қайтып келме, жолың болмайды», – дей-
ді. Бірақ мұны ешқандай да жамандыққа 
жорыған жоқпын. Оралхан асығып кеткен 
соң, терезенің алдына бардым. Машина-
ның р�лінде Махамбет отыр. Оралхан 
артқы орындыққа барып жайғасты. Бізбен 
қолын бұлғап қоштасты... Мәңгілікке қо-
штасып тұр ғанымызды тіпті сезбеппіз 
де...», – деп егі ле жылаған...

Алматы әуежайында Ор-ағаң оқшау, 
�зі мен-�зі тұрды. Маған ол кісі әлденеге 
қат ты қапалы тәрізді к�рінді...

Біз Делиге Ташкент арқылы ұшатын 
бол дық. Шымкентте бізді Еркін Қыдыр 
кү тіп алды. Жағдай былай екен: Үндістанға 
тек Ташкент арқылы ұшамыз, бүгін Шым-

ін қыз баланып с�йледі. Қонақүйге орнала-
сар кезде кезекші администратормен де 
ептеп қақтығысып қалған жайымыз бар. 
Орыс ақ шасын місе тұтпаған администра-
тор біз ден доллармен есеп айырысуды та-
лап етті. Күн сайын құнсызданып жатқан 
орыстың со мы кәдеге жарамаған соң қай-
терсің.

– Далаға түнесек те доллар бермеспіз 
бұ ларға, – деп Орағаң кәдімгідей с�збен 
ұс та сып, ақыры жеңістік бермеді. Aзбек-
стан азаматтарына қонақүйге орналасу 
бағасы бір б�лек те, басқа елден келгендер-
ге шетел ақшасы бағамы бойынша жамба-
сақы белгіленіп қойылған екен. Алматы-
дағы қо нақүй бағасымен салыстырғанда екі 
есе жоғары. Орағаң бұған да күйіп-пісіп 
біразға дейін с�з етумен болды.

Еркін Қыдыр жақында «Түркістан» га-
зетіне «Оралхан оралмаған сапар» деген 
ес  телігін жариялады. «Aзбекстан аста на-
сына жетуін жеткенмен ары қарай �тудің 
әуре-сарсаңы к�п болды. Тәуелсіздіктің 
буы на мас болған �збек ағайындар, әсіресе 
әуежайда қарулы қарақшыларды тексер ген-
дей біздің қойын-қонышымызды түгел 
тінт ті. Aстіп жабығып, сарылып жүріп тек-
серу бекетінен де �ттік-ау. С�йтсек, Орағаң 
бір түбіртек қағазын түсіріп алыпты». «Жол 
жүрмей жатып жоқ іздедім, бұл жақсы ырым 
емес» деп әрі-бері сабылып, әлгі қа ғаз ды 
бәрібір таба алмады. «Неге сонша тау сылды 
екен» деп ойладық та қойдық», – деп жазды 
Еркін.

Не болғанда да Орағаң ауырып жатқан 
қы зына алаң к�ңілде болды ма, жоқ әл гін-
дей к�ріністер шымбайына батты ма, Үнді-
стан сапарында к�бінесе �зімен-�зі оқшау 
к�ңілде болғаны рас. 1993 жылдың нaypыз 
aйындa жaзғaн күнделігінде жaзyшы былaй 
дeгeн eкeн: «Бүгiн тaңepтeң epтeмeн Ceмeй-
гe ұшyым кepeк eдi. Бapa aлмaдым. Қыpық-
тың бeciнe кeлгeндe, Құдaйдaн жaлбapы-
нып жүpiп, бip ұл (Aйxaн), бip қыз (Aйжaн) 
cұ paп aлдым. Maғaн дeгeн тaғдыpдың тaл-
қы cы к�п eдi... Eндi, eндi eңipeyдeн eciмдi 
жиып, шүкipшiлiк aйтa бepгeн кeздe, ay-
зым нaн түciп қaлғaн бoтaқaным Aйжa ным-
ның бүйpeгi жaзылyы eкiтaлaй aypyы бap 
дeгeн ayыp c�з ecтiдiм. Ceң coққaндaй 
eмec-ay, қaлың ceңнiң acтындa қaлғaндaй 
xaл дeмiн. К�зiмдe жac... К�ңiлiм үйдiң пe-
шiн дeй yiлдeйдi... Құp cүлдepiм... Нe icтeй-
мiн? Қaйдa бapaмын? Қapaғым-ay, жүpe-
гiм дi қaқ aйыpып, қaнcыpaттың-ay! Қaй-
тeйiн? Қaйcыбipiн aйтaйын? Aзiмдi aлып, 
бaлaмды қaлдыpcaңшы, Aллaм!»...

Тіпті, Агра қаласына барарда сәл аял да-
ған тұс болды. Мәшинеге отыра бергенде 
ой да жоқ әңгімені қозғады: «Мен туралы 
ер тең естелік жазасыңдар ғой, қазір «мен 
бар, Мұхаң бар» деп жазып жатыр ғой... – 
деп аяғын әзілге бұрып жіберді. Сол сәтте 
мән бергенім жоқ бұл с�зге. Жексенбіде 
Де лиге жетіп, түнде «жақсы» десіп, ертесіне 
ұй қысынан оянбай калған Ор-ағаңды к�р-
генде... Бәрі де к�рген түстей болды ғой...

Бірақ үлкен кездесулер кезінде Ор-ағаң 
ке ремет бір әсерде жүрді. Ресми жиындар-
да тәуелсіздігін енді ғана алған еліміз жай-
лы әңгімелеп, жұрт алдында елдік мәселе-
лерді к�терді. Үнділер мен қазақ халқының 
бір-бірімен табиғи ұқсастығын с�з етіп, 
оларға қазақтың сазсырнайын тарту еткені 
де есімде. Кешке театрға, әртүрлі кештерге 
ба рып тұрдық. Сонда бір койылымның 
му зыкасынан әсер алғаны соншалық, Ор-
ағаң диктофонына әлгі әуенді жазып алды. 
«Желтоқсан окиғасы жайлы халықтың 
ру хын к�теретін бір пьеса жазсам ба деп 
жүр мін. Мына музыка керемет екен» деп 
балаша қуанған еді. 

1993 жыл нарық қысып, қазақ ауы л-
дары ның жағдайы нашарлап жатқан кез 
болатын. Сол сапарда Ор-ағаң: «Осыдан 
қаз ақ ауылдарының жағдайын елге барған 
соң премьер-министр Сергей Терещенкоға 
ар найы барып жеткізем. Үкіметтің ауыл 
хал қына мойын бұруына бағытталған нақ ты 
ұсыныстарды түртіп қойдым», – деген еді. 

Ұлттық, елдік, мемлекеттік мәселелер-
ге к� бірек тоқталатын. Сонымен қатар 
сапар ба рысында фотоаппаратымен есте 
қалар лық жерлерді суретке тартып жүрді. 
Тағы бірде «Қап, к�шеде бұралып жатқан 
адамды түсіре алмадым-ау», – деп �кінгені 
бар. Қо лы қалт еткен сайын әңгіме шертті. 
Ер кін Қыдыр екеумізге �з �мірінен к�п 
нәрсе айт ты. Замандастары арасынан Сағат 
1шім баев пен Нұрлан Оразалиннің есім-
дерін жиі атайтын. «Дүниенің жаңалығы 
керек болса, Сағаттан сұрап алатын едім». 
«Нұрлан деген жан дүниесі нұрлы жігіт 
қой». Жазған дүниелері туралы, кейбір әң-
гіме лері жайлы егжей-тегжейлі с�з қозғап, 
к�п ашылып, ақтарыла с�з қозғады. Біз 
Ор-ағаңды осынша ашылады ғой деп күт-
пеген едік. 1р әңгімесін қызығып, құмар-
тып тыңдай бердік...

«Meн жaзyшы бoлyды apмaндaдым, 
жa зyшы бoлдым. Meнiң пapтaлac дocым 
Жeңic ұшқыш бoлyды apмaндaды, oл дa 
ұшқыш бoлды. Aдaм apмaндaй oтыpып, 
coның жoлындa күpece бiлyi кepeк. Бүкiл 
aдaмзaт caғaн қapaп тұpғaндaй, �з-�зiңдi 
шeкciз жayaпкepшiлiктe ceзiнгeндe ғaнa 
oйлaғaн мaқcaтыңa жeтe aлacың».

«1р газеттен редакторының мінезі к�-
рініп тұрады. Газетіне қарап мен оның 
қан дай адам екенін бірден білем. Мен 
очерк ке жан бітірдім, бойына қан жүгірт-
тім. «Лениншіл жасқа» мен «мал, малшы, 
�н діріс, жұмысшы» деп күбірлеп-сыбырлап 
кел гем жоқ, бар дауысыммен айқайлап 
«Адам!» деп келдім. Иә, бізге керегі – ең 
әуе лі Адам, Адамның тағдыры», – деген 
с�з ді айтқан да Оралхан Б�кей.

«Сен не ойлайсың?» деген к�ркем очер-
кін былай бастапты:

«Біз қандай шал болар екенбіз?
– Мүмкін, қартаймайтын шығармыз, 

иә, біз қартаймаймыз».
Оралханның �зі де, шығармалары да 

қар таймайды. Aйткені жүректің жібі – бе-
рік жіп. Үндістанда жүрек жібі үзілсе де, 
Орал хан Б�кейдің туындыларындағы жан 
жылуы, жүрек алауы қай дәуірде болса да 
қа лың қазаққа қуат береді.

Нұрт�ре ЖҮСІП

ЖҮРЕК ЖІБІ...
ҮЗІЛДІ

қаза сы мен түйінделгені үшін �зін к�пке 
дейін кі нәлі санап та жүрген еді. Бірақ 
«Оралхан оқу лары» атты к�ркемс�з жары-
сының ере жесін жасатып, бертінге дейін 
жалғасып ке ле жатқан мәдени шараның 
авторы да Алтын бек еді... 

Амал нешік? Тағдырдың жазуы. Тал қа-
н ы Үндістанда таусылып тұр екен...

Жүрсін Ерманнан естігенбіз: «Сол са-
пар дың алдында оны Түркияға баратын 
де   легацияның басшысы етіп сайлағанда: 
«Жоқ, мен Үндістанға барып келейін» деп 
бол мап еді...». 

Алпысбай Шымырбай �з естелігінде: 
«Жол ға шығардан бір күн бұрын ақпарат 
ми нистрлігіндегі сапар алдындағы әңгіме-
ге жұ мысы аса қауырт болды ма екен, Ор-
ағаң ке ле алмай, ертесіне түс әлетіне әуе-
жайға �зі нің әбден жолсоқты болған қара 
қайыс ты к�не с�мкесін к�теріп келген-ді 
(дариға-ай, онда кім білген, осы к�нбіс, 
к�нетоз қара с�мкенің егесіз, иесіз қайта-
тынын?!.)... «Таңертеңнен осы жолға үйден 
бірден дайындалып шығып едім» дегені де 
есі міз д е... Ойпырым-ай, аттың жалы, түй-
енің қо    мында, сапырылыста қайта үйге бас 
сұ ғып, балаларын да құшырлана қайта 
сүйіп, иіскеп шығуға мұршасы болмаға-
ны-ау... Жай ұйқыдан мәңгілікке к�з 
жұмған Ор-ағаң ның сол сапардан к�нетоз, 
к�нетоз бол са да, мың-сан бағалы су жаңа 
с�мкеге тең тұрмайтын жол с�мкесін Т�-
легеннің ақ боз атындай бос алып қайтамыз 
деп ойлап па едік?!» – деп еске алды кейін.

Қаламгердің қарындасы Ғалия Б�кей-
қы   зының «Жолсапарға кетерінде үнемі 
үй ден аттанатын. Бірақ неге екенін білмей-
мін, осы соңғы Үнді еліне баратын сапа рын-
да үйден емес, жұмыстан кетті. Маған те-
лефон соғып: «Мен келгенше балаларға сүт 
апарып беріп тұр, мен қазір кетемін», – деді. 
«Үйге бармайсың ба, жұмыста неге отыр-
сың?» – деп едім, «Жұмыс к�п, уақытым 
же   тіспегендіктен жолға жиналып бір-ақ 
кел гем. Бір нәрсемді ұмытып кетіппін, 
қай та қайырылмаймын үйге, сау бол, ұзақ 
бол       маймын, тез ораламын», – деп тұтқаны 
қоя салды. Одан кейін бізге ешқашан қоңы-
рау соқпады..», – деп жазғаны бар.

Жазушының жары Ардақ Б�кеева: «Үн-
дістанға аяқ астынан жиналды ғой. Ал дында 
Түркияға бармақшы болып дайын да лып 
жүрген. Түркияға барып келген соң, қы-
зымыз Айжанды Германияға емдетуге апар-
мақ болатын. Сол кезде Айжанның бүй регі 
қатты ауырып, бар уайымымыз «қа лай емде-
теміз, калай аман алып қала мыз» деген ой-
дың т�нірегінде еді. Құдайдан күндіз-түні 
сауығып кетуін тілейтін. «Мені ал  саң ал, Ай-
жанымды аман қалдыра г�р», – деп Құдайға 
жалбарынғанын естігенде, ет жүрегім езіле-
тін. Дәрігерлер Германиядағы бүйрек ау-
руын емдейтін үлкен орталыққа апаратын 
болсақ қана үміт барын қадап айта берді. 
Сондықтан да Оралханның ойы қалайда 
Айжанды сол орталыққа апарып емдеуге 
мүлдем ауып қалған болатын. Бірақ аяқ 
ас  тынан 10 мамыр күні Үндістанға ұшатын 
бол ды. Екеуміз теңертеңгісін үйде қош тас-

бере сіңдер» деп доқ қылып жүріп, түннің 
орта сында Еркін, Алпағаң үшеуміз ұшаққа 
әрең дегенде салдық. Қасарысып жүріп, 
та бытты ашқызбадық...

1шейіндегі «�збек – �з ағам» дегеннің 
бәрі жайына қалды. «Мұсылманшылық» та 
ұмыт болды. Бір пенде бізге қол ұшын бер-
ме ді. Табыт – зілқара таспен тең, Алпағаң 
қай бір палуан кісі дейсіз, қалт-құлт етіп әзер 
жүр, барлық күш Еркін екеумізге түсті. Жо-
лаушылар ұшағының артқы б�лігіне та бытты 
кіргізу барысында ақ тер, к�к терге түстік.

Қуанып барып едік Үндістанға. Қай ғы-
рып қайттық.

Сапардың басы қалай болып еді? Қа-
зақ станға Үндістанның премьер-министрі 
Нарасимха Рао келетін болды. Осыған 
байланысты екі ел арасындағы рухани және 
гуманитарлық байланыстарға жол ашу үшін 
арнайы делегация жасақталды. Басшы – 
Орал хан Б�кей. Біз – қосшы. Ақпарат 
агент тігінің т�рағасы Алтынбек Сәр сен-
бай ұлы Оралхан ағаны Үндістанға жібер-
гені үшін, сапардың соңы жазушының 

барамыз, біз де қайтпаймыз, – деп табандап 
тұ рып алдық. Ол тұста елшілік те, консул-
дық та жоқ. Ресейдің бір меншікті тіл ші сі-
мен салтанатты қабылдауда танысып, ви-
зит ка алмасқан едік. Соған хабарластық. 
Жағ дайды түсіндірдік. Бұл күнде аты-ж�нін 
ұмытып қалған екем, сол мың болғыр аза-
мат тық танытты. Алматымен хабарласуға 
жағ дай жасады. Бірден жұмыс орныма – 
«Егемен Қазақстан» газетіне, Бас редактор-
дың бірінші орынбасары Ержұман Смайыл-
ға қоңырау шалдым.

– Ағажан, Оралхан ағадан айырылып 
қал дық...

Ерағаңа Мемлекет басшысына, Үкімет-
ке жедел суық хабарды жеткізуді �тіндім.

– Сендер не істейсіңдер?
– Орағаңды осында жерлейміз деп жа-

тыр. «Біз қайтпаймыз, мәйітін елге алып 
ке  теміз» деп отырмыз, – деп барлық жағ-
дай ды баяндап үлгердім.

Орағаң дүние салған соң сүйенер еш-
кім жоқ, жетімсіреп қалған едік. Үнділік-
термен ай тысып, тартысып жүріп ақыры 

кент те қонып, ертең ертемен Ташкентке 
ба ра тын к�лік даяр екен, сонда кетеміз...

– Бір күнді Шымкентте жоғалтқаны-
мыз қиын екен, – деп Орағаң сәл-пәл 
қапа ла нып қалды. Іле: – Менің мұнда 
Т�леметов де ген досым бар, мен сонда 
боламын. Ер тең бірден Ташкентке шығып 
кетейік, – деді де, бізбен қоштасып доста-
рына тартты. Екі Татьяна мен Алпағаңды 
қонақүйге ор   наластырып, Еркін екеуміз 
Үндістанға тұң ғыш жасайтын сапарымызға 
дайындық жа сауға кірістік. Бұрын шетелге 
кім шығып к�р ген? Не керек, не киеміз, 
жолға не ала мыз? – деумен түннің ортасына 
дейін ұйық таған жоқпыз.

Оралхан Б�кей оңтүстікке 1991–1993 
жыл дары бірнеше рет барған екен. Мар ха-
бат Байғұт �з естелігінде «Оралхан Б�кей 
«Қа зақ әдебиеті» газетін басқарып тұрған-
да ап талыққа оқырмандарды к�птеп 
жаздыру ды жандандыру мақсатында 
оңтүстіктің бірнеше ауданын аралағанын 
жазады. Бір келгенде «Сарыағаш» шипа-
жайында ем делген. Одан кейін Мархабат 
ағаның ұлы Баубектің үйлену тойына қа-
тысыпты. 1993 жылы мамыр айында Қуа-
ныш Т�леметов «Восход» қонақүйіне 
қондырмай, �з үйінде мейман етіп күткені 
белгілі. Қуаныш Т�ле метов осы үйде Жұ-
мабек Тәшенев тұрғанын айт қанда, Орағаң 
«Апырай! Аңызға ай нал ған адам осы ме-
кенжайда тұрған ба?» – деп таң ғалыпты. 

Сонымен т�рт к�зіміз түгел жиналып, 
Таш кентке баратын «РАФ» машинасына 
оты рып, тартып кеттік.

– Терезені ашыңқырап қойыңдар. 
Шым  кенттің күні жанды ғой... Үндістан 
бұдан да ыстық шығар... – деп Орағаң жол 
бойы желпініңкіреп отырды. – Түнімен 
кар та ойнап ...не итіміз бар еді!.. Шым кент-
тің жігіттерін түгел сыпырып... ой-хой, 
�зі  міздің Шымкентке жетпейді ғой... бы-
тырлатып ұтқаным-ай...– деп, ара-тұра 
Ал пағаңмен қалжыңдасып, к�ңілі шатта-
нып �те жақсы отырды.

Алыс жолға тұңғыш рет шыққанның 
әсе рі ме, бәріміздің к�ңіліміз к�теріліп, ой-
нап-күліп отырып, Ташкентке қалай жет-
кенімізді білмей қалдық. «Ташкент» қо-
нақүйіне орналасуға тура келді. Бірден 
Таш кентке жетсек болды, дереу Делиге 
ұшып кетердей �рекпіген к�ңіліміз су сеп-
кендей басылды. Алматыдан берілген заяв-
ка ны жаңсақ естіген бе, әлде �збек ағайын-
дар әдейі жасады ма, белгіленген күннен бір 
күн кешігіп ұшатын болдық. Орағаң Қа-
зақстанның Aзбекстандағы тұрақты �кіл-
дігіне дейін барып к�рді, еш реті кел меді.

– Мұнда тағы бір күнімізді жоғалт-
тық-ау. Шымкент анау... Ташкент мынау... 
Бұл �збектерің пәле қазір. Тастай. Мемле-
кет үшін барын салады. Бұл иттерді сатып 
та ала алмайсың... білем ғой бұларды... 
Қа зақ тарды он орап кетуі мүмкін бұларың. 
Сауда-сат тыққа баяғыдан араласқан... 
с�здері май да... �здері �лермен... кей жер-
де үйрену де керек бұлардан... – деп, Орағаң 
қона қ үй  дің үстіңгі қабатындағы дәмханаға 
к� теріліп, бір-екі шыны шәй ішкенге шей-
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КІТАПҚА 23 ЖЫЛ 
ЖИНАЛҒАН ДЕРЕКТЕР ЕНДІ

Шымкентте  маусым айында 
�ала к�ні �арса�ында бірнеше ны-
сан пайдалану�а берілген. Оларды� 
бірі – к�птен к�ттірген 500 орынды� 
заманауи О�ушылар сарайы. 
4 ауысымда ж�мыс істейтін зама-
н ауи �имарат балалар шы�арма-
шылы�ын дамыту�а жол ашады. Ол 
балалар ды� бос уа�ытын тиімді 
�йымдас тыру�а арнал�ан. 

Назгүл НАЗАРБЕК

ЗАМАНАУИ ЖАБДЫҚ ТАЛАНТТЫЛАР-
ДЫҢ ШАБЫТЫН ШЫҢДАЙДЫ 
Хансұлтан Ерлан – Шымкенттегі жаңа-

дан ашылған №2 Оқушылар сарайын жаңа 
аттаған жас�спірім. Талапты да талантты 
ұл. Жеткіншек  негізгі сабақ тары нан б�лек 
фортепиано, барабан се кілді үйірмелерді 
де үйіріп әкетті. Оқушы лар сарайының 
ашылғанына небәрі екі ай, ал Хансұлтан 
фортепианоның пернелерін еркін басады. 
Ұрмалы барабанды дабыратқанда бір орын-
да тыныш, бейжай отыра алмайсыз. Деле-
беңіз қозып, әдемі музыканың әуенімен 
билей ж�нелесіз. 

Шымкент қаласы білім басқармасының 
№2 Оқу шылар сарайында Хансұлтан сияқ-
ты дарынды балалар к�птеп табылады. 
Оған �зіміз осы мейірім мен жылулық ме-
ке ніне қадам басқанда к�з жеткіздік. 

…Ақбоз арғымақтай аппақ ғимарат 
алыстан менмұндалап к�з тартты. Заман ауи 
мекеменің ауласына кіргеннен айрық ша 
жылы атмосфера сезілді. Кіреберістен 
жылы жүзді қызметкерлер күлімдеп қарсы 
алып, үйірмелер жайлы, оларға қалай тір-
келу керектігін, ол үшін міндетті түрде 075 
медициналық форманың болу қажет тігін 
айтып түсіндіріп жатыр. Ал мекеменің 
директоры Данияр Егізбаев бізді үйір ме-
лерге бастап әкетті. 

– Бізде үйірмелер 6 бағыт бойынша 
жұмыс істейді. Атап айтар болсақ, спорт 
және сауықтыру, ғылыми-техникалық, 
гуманитарлық және жастар қозғалысы, 
�нер және музыкалық, к�ркем-эстетика-
лық бағытта 54 түрлі үйірме жұмыс істеп 
жатыр. Үйірмелердің ішінде әсіресе, бас-

сейн, футбол, журналистика, ағылшын 
үйірмелеріне сұраныс мол. Қазірде 5000-ға 
жуық бала тіркеліп, үйірмелерге қатысып 
жүр, – деді Данияр Дүйсенбайұлы жұмыс 
барысымен таныстырып. 

Бірінші қабатта кіл шығармашылық 
үйірмелер орналасыпты. >уелі к�ркем-
эстетикалық бағыттағы үйірмелерге бет 
алдық. Мына бір кабинетте сүп-сүйкімді 
жеткіншектер майлы бояумен сурет салуға 
арналған кенепті шимайлап отыр. Біздің 
кіргенімізді байқаған да жоқ. Натюрморт-
тың қызығына сүңгіп кеткен. 

Одан кейінгі кабинетте – ағаш �ңдеу 
үйірмесі. Үйірме жетекшісі Мұрат Желді-
баев тың айтуынша, бұл үйірме он саусағы-
нан �нері тамған баланы тәрбиелеу, шә кірт-
тердің шеберлігін, білім мен еңбегін 
к�рсету, іскерлік, икемділік қабілеттерін 
арттыру, тәрбиелік дағдысын қалыптас-
тырып, еңбектену жұмысына т�зімділігін 
арттыруды мақсат етіпті. 

«Оқушылардың ойлау қабілеті мен 
жүйке жүйесінің жақсаруына Құмыра жасау 
үйірмесінің септігі мол. Bңделген кәсіби 
лай-балшық, қышпен неше түрлі формалар, 
құмыраларды қазақи нақыш тағы ою-
�рнекпен сәндеп жасаймыз. Лайдың неше 
түрі болады. Мысалы, Шымкенттің лайы 
қою қоңыр болады. Басқа елдер мен 
�ңірлердің лайы ақшылдау келеді. >сіресе, 
Қытайдың лайы �те ақшыл түсті. Бірінші 
саз-балшықты илеуге арналған арнайы 
құрылғыда күйдіріп алып, құмыра, түрлі 
ыдыс-аяқ жасаймыз. Сосын дайын бұйым-

ды пеште кептіреміз. Кептірілгеннен кейін 
бояуын жағып, суреттер саламыз», – дейді 
үйірме жетек шісі Ақмарал Қосбар мақова 
дайын шәйнекті қолына алып. 

Құмыра жасау үйірмесі шығарма-
шылық ты шыңдауға таптырмас орын екені 
к�рініп-ақ тұр. 

ОН САУСАҒЫНАН 
�НЕРІ ТАМҒАНДАР ДА ОСЫНДА 
Ал қолына ине-жібін ұстап, тігіс тігіп 

отырған қыздар отырған кабинеттің 
қол�нер үйірмесі екенін жазбай тануға 
болады. 

– Оқушыларымыз үйіндегі киілмейтін 
киім, кәдеге аспай жатқан ескі бұйымдарды 
әкеліп, т�сеніш, әр алуан жаңа бұйымдар 
жасап шықты. Еркін тақырыпта болған 
соң, балалардың қиялына шектеу қойма-
дық. Одан соң мельхиордан зергерлік 
бұйым құрастыру арқылы әдемі бұйым, 
брошкалар, шашқа тағатын әшекей бұйым-
дары, кестелер, жастықтар, биссер ден 
моншақтар, к�йлектерге арналған гүлдер, 
фермуарды пайдаланып әдемі с�мкелер 
жасап шықты, – деп үйірме жетекшісі Сал-
та нат Серікқызы оқушы лары ның аз уақыт-
та жасаған кәдесый, бұйымдарын к�рсетті. 

– Мәселен, мына жылтыраған қып-қы-
зыл с�мкені неше күнде істеді? – дедік 
қы зы ғушылығымызды жасыра алмай. 

– Үш күнде.
– Оныншы сыныптың оқушысы бар 

болғаны үш-ақ күнде осындай тамаша с�м-
ке істесе, онда бұл үйірме �з мақсатын 

орын дап қойыпты, – дедік әзіл-шыны 
ара лас. Ұлттық салт-дәстүрге сүйене оты-
рып, ұлттық қол�нер бұйымдарын әдемі 
үйлесімділікпен жасап жатқан қол�нер 
үйірмесіне бізді �зіне еріксіз тартып 
қызығушылығымызды арттырды. 

Bнер және музыкалық бағыттағы үйір-
ме лердің қатарында домбыра, хорео гра-
фия, фортепиано, жетіген, қылқобыз, 
вокал, драма-актер шеберлігі, скрипка, 
саксофон, флейта, баян (аккардеон), 
ұрмалы барабан, гитара бар. Хореография 
залында сымбаты мен сәні жарасқан ерке 
қыздар мың бұрала билеп жүр. >р каби-
неттен әр түрлі аспаптың үні естіледі. Бейне 
бір Оқушылар сарайының оркестрі дерсіз. 
Мегаполистегі бірегей нысанның бас 
режиссері Сайранбек Дүйсембаев заманауи 
жабдықтармен жарақталған дыбыс жазу 
студиясы шәкірттер үшін таптырмас мүм-
кіндік екенін айтады.  

 – «Драма-актер шеберлігі» үйірмесі 
таяуда ғана «Театрдың ғажайып әлемі» атты 
қалалық байқауға қатысып, қанжы ғамызды 
майлап келген жайы бар. «Дебют» оқушы-
лар театры К.Сергиенконың «Еркін иттер 
мекені» драмасымен қатысып, жүл делі І 
орын ды иеленді. Біздің оқушылардың 
сомдауымен бұл шығарма алғаш рет қазақ 
тілінде сахналанды. 15-ке жуық топтың 
ішінде №2 Оқушылар сарайының «Драма-
актер шеберлігі» үйірмесінің шәкірті Назар 
Рамазан қазылар алқасының ше шімімен 
«Үздік ері р�лі» номинациясымен марапат-
талды, – дейді үйірме жетекшісі Жеңіс 
Тілекенов. 

Ғылыми-техникалық бағытта үйірме-
нің к�птеген түрі бар. Кипавтоматика, 3Д 
модельдеу, химия, физика, экология, 
биотехнология, роботехника, lego құры-
лысы, гидропоника және баланың дамуы-
на арналған бұдан басқа да 40-тан астам 
үйірме жұмыс істейді екен. 

– Заманауи құрылғымен жабдықталған 
зертханалар жас ғалымдардың тәжірибе 
жасауына зор мүмкіндік береді. Шымкент 
қаласында дәл осы ғылыми-техникалық 
бағыттағы үйірмелердің аналогы жоқ. 
Мәселен, биотехнология үйірмесіндегі VR 
к�зілдірігі бар құрылғы қала бойынша бізде 
ғана бар. Дегенмен, бұл үйірмелерге сұра-
ныс сәл аздау болып тұр. Сондықтан ғы-
лымға қызығатын балаларды орталығы-
мызға шақырамыз, – дейді Данияр Дүй сен-
байұлы. 

Мұнда сіз бен біз білмеген заманауи 
әдіс-тәсілмен оқушыларды ботаник, био-
лог, агроном болуға баулитын үйірме бар 
екен. Гидропоника. Аты да, заты да ай-
рықша кабинет.  

«>сіресе, жеке секторда тұратын, қора-
сында малы бар отбасы үшін баланы осы 
үйірмеге жазған �те дұрыс деп ойлаймыз. 
Неге? Себебі гидропоникаға келіп жүрген 
әрбір бала �сімдікті жер аудармай, топы-
рақ сыз-ақ �сіріп шығаруға болатынын 
үйреніп, меңгереді. Айтпақшы, малыңыз 
болса, жем-ш�п керек деп шапқыла-
масаңыз да болады. Үйірмеге қатысушы 
минералды қоректік заттарды суда ерітудің 
тәсілдерін біліп, жасанды жолмен ш�п, гүл, 
қияр, болгар бұрышы, қызанақ, тағы да 
басқа қажетті �сімдіктерді �сірудің жол-
дарын үйрене алады», – деп ерекше үйір-
ме нің жұмыс барысын түсіндірді жетекшісі 
Кеңесбек Нұрсәт. 

Айта кететін тағы бір нәрсе, мекеме 
директоры Данияр Егізбаев жуырда ғана 
Астана қаласындағы бірнеше Оқушылар 
сарайына арнайы іс сапармен барып, 
екіжақты серіктестікке қол қойып келіпті. 
Астана қаласы әкімдігінің «>л-Фараби 
атындағы оқушылар сарайы» және Sana 
жаңа ұрпақ орталығымен екіжақты мемо-
рандум түзіп қайтыпты. Екіжақты серік-
тестік аясында қос тарап инновациялық 
жобаларды бірлесе жүргізуге, ғылыми-
әдістемелік семинарлар, ғылыми-прак-
тикалық конференцияларда �зара ынты-
мақ тастықта тәжірибе алмасуға уағ далас-
қан. Айта кетейік, Шымкенттегі «Қамқор-
лық» орталығындағы балалар енді оқушы-
лар сарайындағы қызмет түрлерін тегін 
пайдалана алады. Демек, оқушылар үйі 
ғылыми бағыттан б�лек мүмкіндігі шектеулі 
жандарға басымдық беріп отыр.

Бір байқағанымыз, Оқушылар сара-
йын дағы барлық үйірмелер заманауи 
жабдықтармен жасақталған. >р оқушының 
жан қалауы мен қызығушылығына қарай 
барлық мүмкіндіктер қарастырылыпты. Тек 
ниет ет те, кел, қалауыңдағы үйірмеңе 
қатыс, �с, біліміңді дамыт! Осы орталыққа 
қонақ болып келген белгілі журналист 
Бақтияр Тайжанның тілімен айтсақ, 
мұндай сарай түсімізге де кірмеген, барлық 
жағдай жасалып жатқан қазіргі оқушылар  
расында бақытты. 

К�з алдымызда оқушылар бір үйірмеге 
келіп, екіншісінен шығып, тағы бірі үйіне, 
ендігісі мектебіндегі сабағына бет алып 
бара жатыр. Оқушыда да, ұстазда да қайна-
ған қызу жұмыс. Бір сәт мойын бұру ға 
ша масы жоқ. Бұл сиқырлы сарайда бола-
шақ чемпиондар мен жарық жұлдыз дар 
тәрбиеленіп жатқанына еш шүбә кел-
тірмедік. Таланттарға жол ашатын орта лық-
тан лайым мықты түлектер түлей бер сін! 

Шымкент қаласы

ОҚУШЫЛАРҒА МҮМКІНДІК 
ТУҒЫЗҒАН ОРТАЛЫҚ

Жанель ҚҰТТЫБАЙ

Елордада�ы "лтты� академиялы� 
кітапханада Мәш'�р Ж�сіп К�пей�лы-
ны�  165 жылды�ына орай  д��гелек 
�стел �тіп, онда   «Мәш'�р Ж�сіпті� 
тыл сым әлемі» атты кітапты� таныс-
тырылымы �тті.

Жиынды ұйымдастырған – Altyn Qyran 
Foundation қоғамдық   қоры, Ұлттық 
академиялық кітапхана мен Мәшһүр Жүсіп 
қоры. Таныстырылымды белгілі қаламгер, 
Сенат депутаты Нұрт�ре Жүсіп жүргізді. 
Жиынға Мәшһүр Жүсіп К�пеевтің ұрпақтары, 
Парламент Сенаты  және Мәжіліс депутаттары 
– Алтынбек Нұхұлы, Нұрт�ре Жүсіп, Ғари-
фолла Есім, Дархан Мыңбай, Қайрат >бу-
сейітов, Дихан Хамзабекұлы секілді мемлекет 
және қоғам қайраткерлері, мәшһүртанушылар, 
БАҚ басшылары қатысты. Жиында Мәшһүр 
Жүсіптің ел тарихындағы орны, мұраларын 
халық арасында дәріптеу мен зерттеулер 
жүргізу мәселелері талқылан ды. Мәшһүр 
Жүсіптің ш�бересі Абай Шара пиев жиындағы 
тұлғаның ұрпақтарын таныстырды.  Бұған 
қоса, ұлы бабамыздың бұрын-соңды жария-
ланбаған материалдарды ұсынуды мұрат 
еткенін жеткізді. 

– Кітапқа тексерілген дәл ақпараттар 
кірді. Себебі кейінгі жылдары Мәшһүр атамыз 
туралы ойдан шығарылған әңгімелер де жоқ 
емес. Сондықтан мәшһүртануда дәл және 
айқын, шынайы деректер айтылуға тиіс. Қазір 
Мәшһүр атамның халық ауыз әдебиетінен 
жи наған мұралары насихатталып, шығарма-
лары жан-жағынан зерттеліп жатыр. Бірақ 
атамыздың әулиелігі, батаг�йлігі, емшілік 
қасиеттері танымал болған жоқ. 2020 жылдан 
бастап атамды нақты к�рген, батасын алған 
Жұқаш Кәрібайұлы ақсақалдың үйіне барып, 
атам туралы әңгімелерді сол кісінің �з аузынан 
жазып алып жүрдім, – деді Абай Шарапиев.

Жиынға қатысушылар әулиенің тойы бір 
ғана Павлодар облысы аумағында ғана емес, 
бүкіл республика аумағында аталып �туі 
керектігін ұсынды. Елордадағы Мәшһүр 

Жүсіп атындағы к�шені ұзарту мәселесі де с�з 
етілді. 

– Біртуар тұлға, ғұлама ғалым Мәшһүр 
Жүсіп К�пеевтің есімі әр қазақ үшін қастерлі. 
Осыған орай «Алтын қыран» қоғамдық қоры 
Мәшһүр Жүсіп К�пеевтің ш�бересі Абай 
Шарапиев ағамыздың кітабын басып шығару-
ға қолдау к�рсетті. Бұл еңбек мәшһүртануға 
үлес қосып, оқырмандардың ықыласына ие 
болады деген үміттеміз.  Ұлы бабамыздың бай 
рухани және ғылыми мұрасы ел ішінде кеңі-
нен таралып, қоғамдық-саяси және ғылыми 
қызметі тереңірек зерттелуі қажет. Сондықтан 
да бұл мәшһүртанудағы жаңа міндет, жаңа 
кезең болуы тиіс, – деді Altyn Qyran Founda-
tion қоғамдық қорының т�рағасы Исламбек 
Салжанов.

Исламбек Салжанов аталмыш кітаптағы 
тұлғаның еңбектеріне де қоса тоқталды.

– Мәшһүр Жүсіп 1907 жылы «Сарыар-
қаның кімдікі екендігі» деген кітап шығарған. 
Ол шығармада Патша үкіметінің қазақ жерін 
отарлауы туралы жазылған. Бұл кітапта 
Ресейден к�шіп келіп жатқан адамдардың 
к�птігі, мал жаятын жерлердің тарылуы, ха-
лық тұрмысының т�мендеуі туралы баяндала-
ды. Мәшһүр Жүсіп �з заманында қоғамдық-
саяси істерге араласып, елінің егемендігі 
жолында қызмет еткен, – деді Исламбек 
Сал жанов.

Жиын барысында «Мәшһүр Жүсіптің 
тылсым әлемі» кітабы Ұлттық академиялық 
кітапханасының ұжымына табысталды.

Жетісу облысында та�ы бір м�-
ге дектерді� жа�дайын жа� сар-
ту�а ба�ыттал�ан  спортты�-о�ал-
ту орталы�ы ашылды.  Б�л орта-
лы�та негізінен омырт �аны� т�рлі 
жара�аттарынан, инсульттан, 
ба ла ларды� цереб ральді салды-
�ы, І-ІІІ топта�ы м�гедектіктен 
кейін о�алту ж�р гі зіледі. 

Мемлекеттік тапсырыс арқылы об-
лыстық бюджеттен халықтың жоға рыда 
аталған топтарындағыларға осы 
орталықта тегін негізде оңалту қызмет-
терін к�рсету үшін 80 млн теңге б�лін-
ді. Жылына 400-ге дейін адам қабыл-
дай ды. Талдықорған қаласында орна-
лас қан бұл орталықта адамның қайта-
дан аяғынан тік тұруына к�мек тесетін 
әлемнің түрлі елдерінен әкелін ген 
заманауи жабдықтар орнатылған. 

Дәл қазіргі кезде мүгедектер үшін 
аса маңызды болып саналатын  әлеу-
меттік нысанның ашылуына облыс 
әкімі Бейбіт Исабаев қатысып, орта-
лық тың басшысы әрі негізін қалаушы, 
облыстық мәслихаттың депутаты Ел дос 
Баялышбаевқа алғысын білдірді:

– Бүгін біз Талдықорған қаласында 
«Асар» оңалту кешенінің ашылуына 
арнайы келдік. Жаңа  оңалту орталығы 
ерекше қажеттіліктері бар жандарға 
талапқа сай сапалы қызмет к�рсетеді 
деп ойлаймын. Баршаға кедергісіз, 
қолжетімді орта құру – мемлекеттік 
саясаттың маңызды бағыты және бүкіл 
қоғамның міндеті. Биыл 162 әлеуметтік 
нысанды бейімдеуге 472,6 млн теңге 
б�лінді. Бұл жұмыстарды қыркүйек 
айының соңына дейін толық аяқтай-
мыз және алдағы кезде де  жалғас-
тыратын боламыз.  Bздеріңіз жақсы 
білетіндей, осы жазда  Алак�л ауданы-
ның Ақши ауылында, шипалы к�лдің 
жағасында күрделі ж�ндеуден �ткен 
аудандық резиденция базасында жазғы 
демалыс үшін балаларды оңалту лагері 
ашылды. Осы жазда 140 бала демалды. 
Балқаш к�лінің жағасында да осындай 
орталық тұрғызу жоспарда бар. Мұнда 
қабылдайтын адам саны Алак�лдегі 
лагерьден к�бірек болады. Алдымен 
жолды аяқтап, содан кейін инженерлік 
инфрақұрылым салуымыз қажет. 

Ал бүгінде Талдықорғанда оңалту 
қызметтері 300 адамға к�рсетіліп 
отырса, соның 54-і – бала. Осыған 
байланысты Жетісу жұртшылығының 
атынан оңалту орталығының басшысы 
Елдос Баялышбаевқа алғысымды 

білдіремін. Біз �з тарапымыздан қолдау 
к�рсетуді жалғастырамыз. Газ тартып 
береміз, шамамен 1,5 ай ішінде 
жұмысты аяқтаймыз. Осындай орта-
лық тар ерекше күтімге мұқтаж азамат-
тардың әлеуметтік-тұрмыстық ортаға 
бейімделуіне, сондай-ақ к�рсетілетін 
оңалту қызметтерінің сапасын арт-
тыру ға ықпал ететініне сенімдімін, – 
деп атап �тті �ңір басшысы, сондай-ақ 
осы жылы Талдықорғанда «Қамқор-
лық» қорымен бірлесіп аутизмі және 
басқа да ақыл-ой кемістігі бар бала-
ларға арналған орталық ашылғанын, 
қазір оның базасында 18 жастан асқан 
азаматтар үшін де жағдай жасау жос-
парланып отырғанына тоқталды. 

Бұдан соң облыс басшысы Еңбек 
және халықты әлеуметтік қорғау ми-
нистрінің құттықтау жеделхатын оқып 
берді. Онда Е. Баялышбаевтың әлеу-
меттік қорғау ісіне қосқан үлесі аталып 
�тіліп, орталық басшысы мен ұжымы-
ның атына тілектер айтылыпты.

Талдықорған қаласындағы тірек-
қимыл жүйесі зақымданған мүгедек-
тердің «Ер» қоғамдық бірлестігінің 
т�рағасы, қалалық мәслихат депутаты 
Роза Ақжаркенова де �з тілегін біл дірді: 
– Елдос, сенің біздің қаламызда болға-
ныңа мен ризамын. Бәрі неден, қалай 
басталғанын білеміз және осын дай 
жағдайға жетіп отырғаның – �зіңнің 
қажырлы еңбегіңнің нәтижесі. К�бісі 
орталыққа арбамен кіріп, оңалтудан 
кейін балдақпен шығады. Елдосқа 
қолдау к�рсетіп, жобаны жүзеге 
асыруға к�мектескендердің барлы ғына 
шын жүректен алғыс білді ре мін, 
�йткені бұл жай ғана пайдалы іс қана 
емес, нағыз ізгі іс. Ден деріңіз сау 
болсын, �мірді бағалаңыздар және бір-
біріңізге қамқор болыңыздар, – деді 
Роза Ақжаркенова.  

– Екі жарым жылдан астам уақыт 
бойы біз «Асар» орталығында ем алып 
жүрміз. Орталық бастапқыда жартылай 
жерт�леде болды, қазір жарық, жақсы 
ғимаратқа к�шіп отыр. Күйеуімді 
арбамен алып келгенбіз, қазір ол баяу 
жүре бастады. Қызметкерлерге қам қор-
лықтары үшін к�п рахмет. Енді жаңа 
орталықта физиокабинетке, процедура-
лық кабинетке барамыз. Кабинеттері 
�те жақсы жабдықталған. Елдосқа, 
оның отбасына, туыстары мен жақын-
дарына денсаулық тілеймін, – деген  
қосағы орталықта оңалтудан �тіп 
жатқан Қадира Сағадиева да лебізін 
білдіріп қалуға асықты. 

Орталықтың директоры Елдос 
Баялышбаевтың �зі де с�з с�йледі, ол 
жобаны іске асыру және оңалту орта-
лығын салу кезінде к�мек к�рсеткен-
дердің барлығына алғысын білдіре 
келе, орталықтың құрылу тарихына 
қысқаша тоқталды:

– 2015 жылдан бастап осы жобаны 
іске асыра бастадым, үш жыл қата-
рынан «Сәби» қорының «Bз бизнесіңді 
құр» конкурсына қатыстым. Үшінші 
жыл дегенде жеңіске жеттім. Сонымен 
қатар әр жылдары Жапония елші лігінің 
жабдық сатып алуға берілетін «Ш�п 
тамырлары» грантын екі рет жеңіп 
алдым. Айтпақшы, халықаралық грант-
ты бір адамның екі рет ұтуы әлемдегі 
екінші жағдай екен. Бұл заманауи 
жетілдірілген жабдықты сатып алуға 
үлкен қолдау болды. «Даму» қорының 
жеңілдік шарттары бар кредиттік қара-
жатын да пайда лан дым. >кімдік маған 
құрылыс салатын жер телімін берді. 
Жал пы к�п уақыт кетті, к�п жұмыс 
жасалды. Соның бәрі нәтижесін берді. 
Бүгін Орталық ресми түрде ашылып 
отыр. Біз хабарласқан дардың барлы-
ғына к�мектесуге тыры са мыз. Осы 
мүм кіндікті пайдалана оты рып, �з ұжы-
мыма алғысымды білдіремін. Бастап-
қыда бізде 4-5 адам ғана жұмыс істеген, 
қазір олардың саны 30-ға жуықтады. 
Сіздер болма саңыздар, осындай жетіс-
тікке жетпес едім, – деген Елдос бір-
қатар азамат тарға «Алғыс хат» тап-
сырды.

 «Асар» спорттық-оңалту орталығы 
ғимаратының жалпы ауданы 700 шар-
шы метр. Физиотерапия, кинезо-
терапия, массаж, емдеу, психолог және 
логопед кабинеттері жабдықталған. 
Буфет бар, кедергісіз орта қалыптас-
тыру үшін барлық жағдай жасалған. 
Жобаның жалпы құны – 120 млн теңге. 
Мемлекеттік әлеуметтік тапсы рыс тың 
арқасында орталықта қызмет тер тегін 
к�рсетіледі, мұнда оңалтудан �ту үшін 
дәрігердің тағайындауы қажет. 

Спорттық-оңалту орталығының 
жоғары технологиялық жабдықтары 
ерекше. Мысалы, испандық экзоскелет 
адамға қайтадан жүруді үйренуге к�-
мек теседі. «Бұл салмағы небәрі 17 кг 
бо латын модель, ресейлік �ндіріс 
моделінің салмағы 46 кг. Қазақстанда 
мұндай модель жоқ, бұл модель қозға-
лыс датчиктерінің функциясына ие. 
Тренажердің құны шамамен 107 млн 
теңге», – деп түсіндірді орталық дирек-
торы. Заманауи емдеу жабдықтарының 
тағы бірі – «Луна» к�пфункционалды 
роботтанған оңалту жүйесі. Бұл ерекше 
тренажер неврологиялық және орто-
педиялық патологиясы бар, бастан 
�ткерген жарақаттары мен ауруларына 
байланысты қозғалыс бұзылыстары бар 
науқастарды емдейді. «Асар» орта-
лығын да АҚШ, Жапония, Германия, 
Италия, Ұлыбритания, Испания, 
Польшадан әкелінген ересектер мен 
балаларды оңалтуға арналған 30-дан 
астам тренажерлер мен арнайы жаб-
дық тар бар.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

«АСАР» ОҢАЛТУ КЕШЕНІ АШЫЛДЫ 
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мергендер

Азия күнделігі 

Көктем ҚАРҚЫН

Стенд атудың скит бағдар лама сы 
бойын ша мергендігін сынаған 

елі  міздің әйелдер құра масы финалда 
қар  сы ластарынан басымдық та ныт-
ты. �сем Орын  бай, Зоя Крав  чен-
ко, Ольга Пана ри  на жазғы 
Азия ойындарында рекорд 
жаңар тып, Қазақстанға 
Ханчжоудағы до дадан ал-
ғаш қы ал тын медальды алып 
бер  ді. Мер ген қыздар Қытай мен 
Таиланд ко мандасынан оқ бойы 
озды.  

 – Қыздарды осы тарихи жеңіс пен 
құт  тықтаймын! Алтын медаль дан басқа, 
біз дің спортшылар да жаңадан жарыс ре-
кор  дын орнат ты, бұл жеңісті одан да әсер-
лі ете  ді. Естеріңізге сала кетейін, Алма ты 
об лысында стенд атудан �лем кубогында 
біз дің құрама бірінші жалпыкомандалық 
орын ға ие болған. Бүгін бүкіл Азия құр-
лы ғы бұл жеңісті кездейсоқ жетістік емес 
еке  ніне к6з жеткізді, – деп мәлімдеді Ту-
ризм және спорт министрі Ермек Мар-
жық  паев. 

К6п ұзамай Стенд атудың скит 
бағ  дар ламасында �сем Орын-

бай 45 рет нысананы дәл к6здеп, 
қо ла жүлде ен шіледі. Осылайша, 
мер  ген деріміз жарыс кү нінде 
жан күйер леріне қос қуа-
ныш ты қа тар сыйлады. 

ДЗЮДОШЫЛАР 
МЕН МЕРГЕНДЕР ЖАРАДЫ

Ж а р ы с т ы ң  а л ғ а ш қ ы  к ү н і 
дзюдошы лары мыз бір күміс, т6рт қола 
еншілеген еді. Жалпы, биыл дзюдодан 
ұлттық құрама ша ша сына шаң жұқтырмай 
келеді. Азия ойын дарының т6ртінші 
күнінде де дзю дошы Нұрлыхан Шархан 
100 келіге дейінгі салмақ дәрежесінде 
сынға түсіп, қола ме даль жеңіп алды. 
Нұрлыхан ақтық белде су де Оңтүстік 
Кореядан келген Джон хун Вон мен 
кездесті. Нәтижесінде, қазақ спорт шысы 
иппон әдісімен жеңіске жетті. К6п ұзамай 
біз жеңіс күтпеген спорт түр лері нен де 
қанжығамызға медаль келіп түс ті. Атап 
айтсақ, Эльмир �лім жанов сем    серлесуден 
Азия ойын дарының қола ме далін иеленді. 
Отандасымыз жартылай фи налда 
Жапония 6кілі Коки Канодан жеңі ліп 
қалды. 

Ал жарыстың үшінші күні10 метрден 
пнев матикалық винтов ка дан оқ атудан 
ара лас командалық сайыста Ислам Сат-
паев пен Алек сандра Ле қола жүлдеге ие 

ДИМАШТЫҢ ЖАНКҮЙЕРЛЕРІ 
ҚОЛДАДЫ

Азия ойындарында Қазақстан спорт-
шы лары жергілікті жанкүйер лердің ыстық 
ықыласына б6леніп жатыр. Туризм және 
спорт минис тр лігі баспас6з қызметінің 
ха бар лауынша, біздің құрамаға Қытайда 
оқып жатқан студенттер, қандас тармен 
қатар жергілікті спорт жанкүйерлері де 
қолдау білдіріп отыр. Сон дай-ақ Азиадада 
жүрген ерік тілердің ара сын да Қазақстан 
спорт  шы ла ры на қолдау біл   діре тін   дер к6п. 
Олардың к6 бі Димаш Құ дайбергеннің жан-
күйерлері екен. Жастардан б6лек, әлем ге 
әйгілі әншінің 6не рін бағалайтын ере сек-
тер де отандас спорт шы ларға ыстық ықы-
лас біл діріп жатыр. 

– Мен Ди маш  тың жан  күйе рі  мін, кон-
 церт  те рін к6ргенмін. Қа зақ станның 
спорт   шылары мен жан күйерлеріне алыс-
тан келіп, Азиадаға қатысқандары үшін 

ал ғыс білдіреміз. Бұл 6з еліне және 
спорт   қа деген сүйіспеншіліктің дә-

лелі, – дейді Азия ойындарын та-
ма шалауға Бейжіңнен келген 

Лю Пэнчжань.
Ал кеше Азия ойын да-

рына қатысу шы лардың 
ал  ғашқы легі елге 

орал  ды. Оларды 
спорт жан кү-

йер  лері сән-
сал та нат  -
пен қа р  сы 

а л  д ы . 
С п о р т   ш ы  -

ла р  дың ара сын-
да Азия ойын да-

рын да бессайыстан 
ал ғаш рет Олим пиада 

лицен зия сын жеңіп алған 
Еле на Потапенко мен Георгий 

Боро да-Ду дочкин бар.

болды. Медаль 
үшін күресте Қа-

зақ стан құ ра ма сы-
ның спортшылары 

Иран ко ман дасын 17:11 
есе бімен жеңді. Естеріңізге са ла кетейік, 
Ни кита Чирюкин жылдам аты латын та-
пан шадан Азиаданың қола ме  далін жеңіп 
алған болатын. 

Қоржынымызға екінші күмісті нысана 
к6 з деуден ерлер құрамасы салды. Құра-
мын да Бақтияр Ибра ев, Андрей Худяков 
және Асадбек Назиркулиев бар қазақ стан-
дық тар 10 метрден жылжымалы нысанға 
оқ атудан екінші орынға к6терілді. Қазақ-
стан құрамасы индонезия лық тардың ал-
дын орап кеткені мен, соңғы сында оң түс-
тіккореялық тарға есе жіберді. Осылайша, 
соңғы дерек бойынша қор жынымызда 
1 алтын, 2 күміс, 7 қола медаль бар. 

КӨЗДЕГЕНААлтынды
лтынды

КҮН ӨТКЕН САЙЫН АЗИЯ 
ОЙЫНДАРЫНЫҢ ТАРТЫСТЫ БӘСЕКЕСІ 

ҚЫЗА ТҮСУДЕ. КЕШЕ СТЕНДТІК АТУДАН 
ҚАЗАҚСТАН ӘЙЕЛДЕР ҚҰРАМАСЫ АЛТЫН 

МЕДАЛЬ ЖЕҢІП АЛДЫ. КОМАНДА 
ҚҰРАМЫНДА ЗОЯ КРАВЧЕНКО, ӘСЕМ 

ОРЫНБАЙ ЖӘНЕ ОЛЬГА ПАНАРИНА БАР. 
ОСЫЛАЙША, МЕДАЛЬДАР КЕСТЕСІНДЕ 

ҚАЗАҚСТАН ҚҰРАМАСЫ 16-ОРЫННАН 
11-ОРЫНҒА КӨТЕРІЛДІ. ЕНШІМІЗДЕ 

1 АЛТЫН, 2 КҮМІС, 7 ҚОЛА 
МЕДАЛЬ БАР. МЕДАЛЬДАР КЕСТЕСІНДЕ 

ҚЫТАЙ, ОҢТҮСТІК КОРЕЯ ЖӘНЕ ЖАПОНИЯ 
ҚҰРАМАЛАРЫ АЛҒАШҚЫ ҮШТІКТЕ КЕЛЕДІ. 

 �скери оқу-жаттығу облыс к6ле-
мінде 6тіп жатыр. Бұл осымен екінші 
ауқымды жаттығу шарасы.  Жоспар 
бойынша  «Интергаз» мекемесіне 
сыртқы күштер шабуыл жасайды, ал 
әскерилер ғимаратты қорғауы тиіс.  
Арнайы белгіленген сценарий бо-
йын ша әрекет еткен әскерилер 6зде-
ріне берілген тапсырманы орындады. 
�скерилердің жылдамдығы мен 
қырағылығы тексерілді. Мұндай оқу-
жаттығу жұмыстарының мақсаты да 
сол. �скерилер 6здері білетін әскери 
дағдыны ұмытып қалмауы тиіс. 

– Бүгін облыс аумағында әскери 
міндеттілермен оқу-жаттығу жұмыс-
тары 6туде. Бүгін осымен аумақтық 
қорғаныс бригадасының белгіленген 
жоспар бойынша оқу-жаттығу жұ-
мыс тары аяқталады. Біздің аумақтық 
қорғаныс бригадасы 6ңірдегі маңыз-
ды нысандарды қорғайды. Бізде 
ондай  100 нысан бар. Бүгін сондай 
қорғаудағы аса маңызды нысанның 
бірі – «Интергаз» мекемесінің маңа-
йын   да 6теді. Жоспар бойынша сырт-
қы күштер «Интергазға» шабуыл 
жа сайды. �скерилер нысанды қорғап 
қалуы керек, – дейді облыс әкімінің 
әскери қауіпсіздік қорғаныс мәселе-
лері ж6ніндегі кеңесшісі Мақсат 
Мұқа нов. 

Бүгінгі әскери оқу-жаттығу жұ-
мы сы 6з мақсатына жетті дейді 
мамандар. БҚО аумақтық қорғаныс 
бригадасы 6ткізген оқу-жаттығуға 
100-ден аса әскери қатысты. Бірнеше 
әскери техника тартылды. Оқу-жат-

тығу жұмыстарын облыс әкімінің 
орынбасары Бақытжан Нарымбетов 
к6рді. Оқу-жаттығу жұмысы аяқта-
лы сымен аймақ басшысының орын-
басары әскерилерге алғыс білдірді. 

– Мұндай әскери жиындардың 
негізгі мақсаты  – запастағы әскери-
лердің жауынгерлік даярлығын шың-
дау, бекітілген техника мен қару жа-
рақ ты қолдану шеберлігін арттыру. 
Қазіргі жаһандық жағдайдағы сын-
қатерлерді ескере отырып, жоспар 
бойынша оқу-жаттығу жиындарын 
БҚО-да аумақтық қорғаныс бригада-
сының басқаруымен 6ткізіп отыр-
мыз. Осы қыркүйек айында 180-нен 
астам адам осындай арнайы оқу-
жаттығудан 6тті. Мұндай ірі к6лем-
дегі оқу-жаттығулар алдағы уақытта 
да ұйымдастырылатын болады. Күні 
кеше ғана облыс әкімі Нариман Т6-
ре ғалиевтің қатысуымен әскери қа-
ла шықтың құрылысы басталды. Бү-
гін әскери оқу-жаттығу жұмыс тары-
на қатысып, 6здеріңізге берілген 
тап сырманы мінсіз орындаған дары-
ңыз үшін алғыс айта мын, – деді БҚО 
әкімінің орынбасары Бақытжан 
Нарым бетов. 

Оқу-жаттығу жұмыстарына бел-
сен ді қа тыс қан әскерилерді ай мақ 
басшы сының  орынбасары Бақытжан 
Ха бер ұлы облыс әкімінің алғыс-
хатымен марапаттады.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы 

БҚО-да ӘСКЕРИ 
ОҚУ-ЖАТТЫҒУ ШАРАСЫ ӨТТІ

Арнайы о	у-жаттыуды Б�О аума	ты	 	ораныс бригадасы �ткізді. 
�скери о	у-жаттыу ж�мыстарына Б�О әкіміні� орынбасары Ба	ытжан 
Нарымбетов 	атысты. �скери жиына б�дан б�лек  аума	ты	 	ораныс 
бригадасыны� әскерилері, $лтты	  �лан сарбаздары, Полиция 
департаментіні� арнайы жасаы, облысты	 Т�тенше жадайлар 
департаментіні� жеке 	�рамы, медицина мамандары тартылан. 

Елордадаы балаба	ша мәсе-
лесі о� шешімін тауып, кезекте 
т�рандарды� саны 	ыс	арып 
келеді.  Мәселен, б0гінні� �зінде 
10 мы�нан астам орына мемле-
кеттік тапсырыс орналастырылды. 

Елорда әкімдігінің берген мәлі-
метіне сүйенсек, биыл балабақша-
ларда 10 317 орынға қосымша мемле-
кеттік тапсырыс орналас тырылып 
отыр. Оның ішінде 9 157-і қаңтар-
сәуір айларында, қалған 1 360 орын 
осы жылдың қыркүйегінде орналас-
тырылған.

Жалпы алғанда, бүгінде бас 
қалада 505 балабақша жұмыс істейді. 
Бұл мекемелерде 67,5 мыңнан астам 
бала тәлім-тәрбие алып отыр. Соны-
мен қатар биыл мектепке дейінгі 

ұйым дар жанынан 500 орындық 
тұрғын үй кешендерінің бірінші 
қаба тынан қосымша ғимараттар ашу 
жоспарланған.

Мектепке дейінгі мекемелердегі 
орындар INDIGO сайты арқылы 
б6лінсе, бүкіл процесс ашық және 
ашық түрде жүзеге асырылады. Қазір 
электронды порталда мектеп жасына 
дейінгі 60 971 бала тіркеліпті. Соның 
ішінде 2 жастан 6 жасқа дейін – 
41 818 бала бар. Жыл бойы балаларды 
мектепке дейінгі тәрбиемен және 
оқытумен қамту бойынша жұмыс 
жүргізіліп жатыр. Сондай-ақ мек-
тепке дейінгі мекемелердің педагог-
тері үшін де барлық жағдай жасалуда. 
Мәселен, былтырғы жылдың 1 қыр-
күйегінен бастап балабақша тәрбие-
шілерінің жалақысы 30 пайызға 6сті.

БАЛАБАҚША КЕЗЕГІ 
ҚЫСҚАРЫП КЕЛЕДІ
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